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Organizatorem rankingu 
jest Fundacja Rozwoju De-
mokracji Lokalnej – Ośrodek 
Regionalny w Zielonej Górze, 
natomiast partnerem mery-
torycznym jest Urząd Staty-
styczny w Poznaniu.

Celem przedsięwzięcia 
jest wyłonienie i promowa-
nie gmin wyróżniających się 
pod względem rozwoju spo-
łeczno-gospodarczego oraz 
najlepszych praktyk przez 
nie stosowanych. W ramach 
rankingu ocenie poddawane 
były wszystkie gminy Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
z wyłączeniem miast na pra-
wach powiatu.

Lista wskaźników służą-
cych do obliczenia syntetycz-
nego wskaźnika rankingowe-
go, obejmuje:

a średnioroczne dochody 
własne gmin na 1 mieszkańca 
w latach 2020–2022

a średnioroczne wydat-
ki majątkowe inwestycyjne 
gmin na 1 mieszkańca w la-
tach 2020–2022

a średnioroczny wskaźnik 
zadłużenia gmin w latach 
2020–2022

a wydatki bieżące gmin na 
administrację publiczną na 1 
mieszkańca w 2022 r.

a średnioroczne środ-
ki z Unii Europejskiej i in-
nych źródeł, niepodlegające 
zwrotowi na finansowanie 
programów i projektów unij-
nych, stanowiące dochód 
gmin na 1 mieszkańca w la-
tach 2020–2022

a liczba podmiotów gospo-
darki narodowej zarejestro-
wanych w REGON na 1000 

ludności w wieku produkcyj-
nym w 2022 r.

a wyniki egzaminu ósmo-
klasisty w roku szkolnym 
2022/2023 – średni wynik 
w %

a saldo migracji krajowych 
i zagranicznych na 1000 lud-
ności w 2022 r.

a wydatki gmin na kulturę 
i ochronę dziedzictwa naro-

dowego (z wyłączeniem wy-
datków majątkowych inwe-
stycyjnych) na 1 mieszkańca 
w 2022 r.

a udział środków przekaza-
nych organizacjom pozarzą-
dowym i innym podmiotom, 
prowadzącym działalność po-
żytku publicznego w wydat-
kach bieżących gmin w 2022 r.

a wydatki gmin na ochro-
nę powietrza atmosferyczne-
go i klimatu na 1 mieszkańca 
w 2022 r.

a odsetek osób korzysta-
jących z sieci kanalizacyjnej 
w 2022 r.

a przyrost naturalny na 
1000 ludności w 2022 r.

a udział powierzchni ob-
jętej obowiązującymi miej-
scowymi planami zagospo-
darowania przestrzennego 
w powierzchni ogółem gminy 
w 2022 r.

a wydatki bieżące na 
oświatę, wychowanie i opie-
kę nad dzieckiem w wieku do 
lat 3 na 1 mieszkańca w wieku 
przedprodukcyjnym w 2022 r.

a udział nakładów na szko-
lenia pracowników urzędów 
gmin i radnych gminy w wy-
datkach bieżących gmin na 
administrację publiczną 
w 2022 r.

Nowy Tomyśl liderem powiatu nowotomyskiego 
w kategorii gmina miejsko-wiejska w I Rankingu 

Gmin Województwa Wielkopolskiego
11 stycznia br. Włodzimierz 
Hibner – Burmistrz Nowego 
Tomyśla – podpisał projekt 
apelu w sprawie wprowadze-
nia na obszarze województwa 
wielkopolskiego ograniczeń 
lub zakazów w zakresie eks-
ploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw. 

Projekt apelu trafił pod 
głosowanie Rady Miejskiej 
w Nowym Tomyślu 26 stycz-
nia br. i został przyjęty. Jako 
uzasadnienie podano zmia-
ny, jakie zaszły na świecie 
i w kraju (wysoka inflacja, 
wojna w Ukrainie) od czasu 
podjęcia uchwał antysmo-
gowych przez Sejmik Woje-

wództwa Wielkopolskiego 18 
grudnia 2017 r. 

Dokument jest odezwą do 
Samorządu Województwa 
Wielkopolskiego o wydłuże-
nie terminu realizacji obo-
wiązku wymiany starych 
instalacji na paliwa stałe, 
w szczególności kotłów na 
węgiel starszej generacji, ko-
minków oraz pieców kaflo-
wych. Gmina Nowy Tomyśl 
dołączyła do innych wielko-
polskich gmin sygnalizują-
cych problemy ze spełnie-
niem wymogów stawianych 
mieszkańcom Wielkopolski 
przez ww. uchwały antysmo-
gowe.

23 stycznia br. Gmina Nowy 
Tomyśl podpisała umowę na 
dostawę 10 nowych parkome-
trów wraz z systemem kom-
puterowym do zarządzania 
nimi. W ramach umowy zo-
staną też dostarczone 3 dru-
karki termiczne oraz 5 pra-

cowników odbędzie szkolenie 
z obsługi nowego sprzętu.  

Koszt inwestycji to 346 
211,79 zł. Wykonawca – fir-
ma Projekt Parking Sp. z o.o. 
z Poznania na dostarczenie 
i montaż nowych parkome-
trów ma 3 miesiące.

5 lutego br. Wielkopolski Za-
rząd Dróg Wojewódzkich w 
Poznaniu ogłosił przetarg na 
realizację zadania pn. „Budo-
wa nowego przebiegu drogi 
wojewódzkiej nr 305 na od-
cinku od ul. Kolejowej do ul. 
Celnej w Nowym Tomyślu”. 

Projekt jest współfinanso-
wany przez budżet Samorzą-
du Województwa Wielkopol-
skiego oraz Unię Europejską w 

ramach Programu Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 
2021-2027 Oś Priorytetowa 4 
Lepiej połączona Wielkopol-
ska w UE Działanie 04.01 In-
frastruktura Drogowa.

Termin składania ofert 
mija 12.03.2024 o godz. 12:00.

Na zakończenie robót wy-
brany wykonawca będzie 
miał 630 dni od daty podpisa-
nia umowy.

apel w sprawie uchwał 
antysmogowych

nowe parkometry 
w nowym tomyślu

Ruszył I etap budowy wiaduktu!

W poniedziałek, 22 stycznia 
br., w Nowotomyskim Ośrod-
ku Kultury odbyła się oficjal-
na inauguracja programu 
Ogólnopolska Karta Seniora. 
Gmina Nowy Tomyśl, jako 
jedna z 210 gmin i miast, do-
łączyła do Programu Gmina 
Przyjazna Seniorom, stwo-
rzonego przez Stowarzysze-
nie MANKO z Krakowa. 

Każdy senior, który ukoń-
czył 60 lat, może otrzymać 
własną Ogólnopolską Kartę 
Seniora, która upoważnia 
do zniżek w wielu punktach 
w całej Polsce. Są to m.in.: 
sklepy, gabinety rehabilita-
cji, sanatoria i uzdrowiska, 
muzea, a także przychod-

nie – ponad 3 000 punktów 
w Polsce.

Podczas uroczystości pro-
gram zaprezentował Łukasz 
Salwarowski – prezes Sto-
warzyszenia MANKO. Krótki 

wykład „Bezpieczny Senior – 
Stop Manipulacji, nie daj się 
oszukać!” przybliżył tematy-
kę manipulacji i przestępstw, 
na które w szczególności 
narażone są osoby starsze. 

Na scenie pojawił się także 
dr Marek Pilch – Ambasador 
Sportu oraz Zdrowego i Ak-
tywnego Stylu Życia „Głos 
Seniora”, senior – maratoń-
czyk i wielokrotny medalista.

Dokonano symbolicznego 
wręczenia certyfikatu Gmi-
na Przyjazna Seniorom na 
ręce Włodzimierza Hibnera 
– Burmistrza Nowego To-
myśla.  Specjalny certyfikat 

– Firma Przyjazna Seniorom 
– trafił do trzech partnerów, 
którzy jako pierwsi w naszej 
gminie dołączyli do pro-
gramu. Są to: Nowotomyski 
Ogród Zoologiczny, Miejska 
i Powiatowa Biblioteka Pu-
bliczna w Nowym Tomyślu 
oraz Nowotomyski Ośrodek 
Kultury.

Tego dnia również pierwsi 
seniorzy otrzymali własne 
Karty Seniora z rąk Burmi-
strza Nowego Tomyśla oraz 
Mateusza Jandego  – dyrekto-
ra Ośrodka Pomocy Społecz-
nej w Nowym Tomyślu.

Inaugurację uwieńczył 
koncert Wojciecha Gąssow-
skiego.

W czwartek 1 lutego br. w No-
wotomyskim Ośrodku Kul-
tury odbyło się spotkanie 
noworoczne Gminy Nowy 
Tomyśl.

Spotkanie było okazją 
do podsumowania działań 
i inwestycji minionego roku 
oraz osiągnięć, takich jak 5. 
miejsce w kraju i 1. miejsce 
w Wielkopolsce w rankin-
gu „Gmina Dobra do Życia” 
w kategorii gminy z siedzibą 
powiatu, a także tytuł „Lide-
ra powiatu nowotomyskie-
go” w Rankingu Gmin Woje-
wództwa Wielkopolskiego.

Kolejnym powodem do za-
dowolenia okazała się wiado-
mość o ogłoszeniu przetargu 
na „Budowę nowego prze-
biegu drogi wojewódzkiej nr 
305 na odcinku od ul. Kole-
jowej do ul. Celnej w Nowym 
Tomyślu” przekazana przez 
Zofię Szalczyk – Radną Sej-
miku Województwa Wielko-
polskiego.

Wydarzenie uświetnił 
koncert muzyki filmowej 
w wykonaniu uczniów Pań-
stwowej Szkoły Muzycznej 
I st. im. Witolda Lutosław-
skiego w Nowym Tomyślu. 

ogólnopolska karta seniora w gminie nowy tomyśl

Spotkanie noworoczne Gminy Nowy Tomyśl
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Wojewoda wielkopolska Aga-
ta Sobczyk powołała z dniem 
22 stycznia 2024 roku Jacka 
Wiśniewskiego na stanowi-
sko dyrektora generalnego 
Wielkopolskiego Urzędu 
Wojewódzkiego w Poznaniu. 
Tym samym odwołany został 
dotychczasowy dyrektor Ja-
cek Woźniak, który pełnił to 
stanowisko od 2016 roku. 

Jacek Wiśniewski ma 
wieloletnie doświadczenie 
administracyjne. Jest absol-
wentem Instytutu Socjologii 
na Wydziale Nauk Społecz-
nych Uniwersytetu im. Ada-
ma Mickiewicza w Poznaniu. 
Swoją karierę zawodową 
rozpoczął w Ośrodku Pomo-
cy Społecznej w Poznaniu 
w 1993 roku. Następnie 
pracował w Areszcie Śled-
czym w Poznaniu. Pracę 
tam zakończył w 2018 roku 
na stanowisku dyrektora, 
w stopniu pułkownika. W la-
tach 2003 – 2006 zarządzał 
działem organizacyjno-
-prawnym, a w okresie 2006 
– 2007 realizował zadania 
także z zakresu organizacyj-
no-prawnego w Okręgowym 
Inspektoracie Służby Wię-
ziennej w Poznaniu. W latach 
2018 – 2020 pełnił służbę 
w Okręgowym Inspektoracie 
Służby Więziennej w Kosza-
linie na stanowisku dyrek-
tora okręgowego. Zarządzał 
ponad 400-osobową załogą 
zorganizowaną w 15 dzia-
łach, a w Okręgowym Inspek-
toracie Służby Więziennej 

w Koszalinie 2500 funkcjo-
nariuszami i pracownikami 
w 9 jednostkach organiza-
cyjnych. Swoim doświadcze-
niem z zakresu praktycznego 
stosowania nauk peniten-
cjarnych dzielił się również 
ze studentami resocjalizacji 
Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu pod 
kierunkiem prof. Piotra Stęp-
niaka, a także uczył w Wyż-
szej Szkole Bezpieczeństwa 
w Poznaniu. 

W latach 2020-2022 był 
zatrudniony w Wydziale 
Prawnym Wojewódzkiego 
Inspektoratu Transportu 
Drogowego w Poznaniu, peł-
niąc jednocześnie funkcję 
koordynatora ds. dostępno-
ści. Dotychczas realizował 
zadania dyrektora zarzą-
dzającego w firmie teleko-
munikacyjnej Dialtech sp. 
z o.o. z siedzibą w Poznaniu. 
Uczestniczył w wielu kur-
sach doskonalących sposo-
by zarządzania zespołami 
ludzkimi i podnoszących 
kwalifikacje menedżerskie, 
w tym m.in. szkolenie z za-
kresu kompetencji interper-
sonalnych oraz współpracy 
z mediami. Jest absolwentem 
studiów podyplomowych na 
Uniwersytecie Szczecińskim 
– Wydział Prawa Admini-
stracyjnego i Samorządowe-
go oraz na Akademii Obrony 
Narodowej – Wydział Bezpie-
czeństwa Narodowego, gdzie 
również ukończył Wyższy 
Kurs Obronny. 

Jacek Wiśniewski nowym 
dyrektorem generalnym 
Wielkopolskiego Urzędu 

Wojewódzkiego w Poznaniu

Premier Donald Tusk na 
podstawie art. 7 ust. 2 usta-
wy z dnia 23 stycznia 2009 r. 
o wojewodzie i administracji 
rządowej w województwie 
powołał z dniem 15 stycznia 
2024 r. Karolinę Fabiś-Szulc 
na stanowisko I wicewoje-
wody wielkopolskiej. Będzie 
ona jednym z dwóch zastęp-
ców wojewody wielkopolskiej 
Agaty Sobczyk. 

Karolina Fabiś-Szulc po-
siada wieloletnie doświad-
czenie w samorządzie tery-
torialnym, jak i w biznesie. 
W 2008 roku rozpoczęła 
pracę w Urzędzie Gminy 
w Rokietnicy, gdzie przez 
dziewięć lat pracowała 
najpierw jako referent ds. 
zagospodarowania prze-
strzennego, a następnie na 
stanowisku podinspektora 
ds. obsługi podatkowej i win-

dykacji. W latach 2019-2020 
pracowała jako specjalistka 
ds. księgowych na Między-
narodowych Targach Po-
znańskich, gdzie obejmowała 
również stanowisko manage-

ra ds. kluczowych klientów.  
Od 2020 roku pracowała jako 
starszy inspektor w Oddziale 
Kontroli na Miejscu Departa-
mentu Wdrażania Programu 
Regionalnego Urzędu Mar-

szałkowskiego Województwa 
Wielkopolskiego w Poznaniu. 

W latach 2010-2018 była 
radną Rady Miasta Poznania, 
której była także wiceprze-
wodniczącą. Również w la-
tach 2013-2015 pełniła funk-
cję wiceprzewodniczącej 
Związku Międzygminnego

„Gospodarka Odpadami 
Aglomeracji Poznańskiej”. 
Dzięki swojej pracy i zaan-
gażowaniu na rzecz społe-
czeństwa została wyróż-
niona Medalem Młodego 
Pozytywisty w 2018 roku, 
który przyznawany jest lu-
dziom pracy organicznej 
przez Towarzystwo im. Hi-
polita Cegielskiego w Pozna-
niu. Jest absolwentką Uni-
wersytetu Ekonomicznego 
w Poznaniu, gdzie ukończyła 
studia magisterskie na kie-
runku zarządzanie.  

Ministra edukacji Barba-
ra Nowacka na podstawie 
art. 50 ust. 7 ustawy z dnia 
14 grudnia 2016 r. – Pra-
wo oświatowe, wyznaczyła 
z dniem 10 stycznia 2024 r. 
Wiesława Banasia do pełnie-
nia obowiązków Wielkopol-
skiego Kuratora Oświaty. 

Decyzja ministry edukacji 
została podjęta po zasięgnię-
ciu opinii wojewody wiel-
kopolskiej Agaty Sobczyk 
z 9 stycznia 2024 r. Wiesław 
Banaś będzie pełnił powie-
rzone mu obowiązki do czasu 
powołania Wielkopolskiego 
Kuratora Oświaty. 

Wiesław Banaś jest magi-
strem pedagogiki, tytuł uzy-
skał na Wydziale Studiów 
Edukacyjnych Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu. Ukończył 

także studia podyplomowe 
z zakresu przedsiębiorczo-
ści na Wydziale Informatyki 
i Zarządzania Politechniki 
Poznańskiej, z kolei na Wy-
dziale Prawa i Komunikacji 

Społecznej Wyższej Szkoły 
Umiejętności Społecznych 
w Poznaniu ukończył studia 
podyplomowe w zakresie 
zarządzania placówkami pu-
blicznymi i z zakresu prawa 

pracy nauczyciela. Na SWPS 
Uniwersytetu Humanistycz-
nospołecznego w Poznaniu 
ukończył studia podyplo-
mowe na kierunku - Lidera 
zmian w mieście. Jest na-
uczycielem dyplomowanym. 
Wiesław Banaś jest od 33 lat 
pracownikiem poznańskiej 
oświaty - najpierw, jako na-
uczyciel w Zespole Szkół Bu-
dowlano-Drzewnych, które-
go jest absolwentem, potem 
jako dyrektor Gimnazjum nr 
50 im. Lotnictwa Polskiego. 
Dotychczas od prawie 8 lat 
pracował jako zastępca dy-
rektora Wydziału Oświaty 
w Urzędzie Miasta Pozna-
nia. Prowadzi także zajęcia 
ze studentami w Wyższej 
Szkole Edukacji i Terapii 
i Wielkopolskiej Szkole Me-
dycznej. 

Premier Donald Tusk na 
podstawie art. 7 ust. 2 usta-
wy z dnia 23 stycznia 2009 r. 
o wojewodzie i administracji 
rządowej w województwie 
powołał z dniem 31 stycznia 
2024 r. Jarosława Maciejew-
skiego na stanowisko II wice-
wojewody wielkopolskiego. 
Oficjalne powołanie wręczy-
ła mu dziś wojewoda wielko-
polska Agata Sobczyk.

Nowy II wicewojewoda 
wielkopolski to wieloletni 
samorządowiec i społecz-
nik. Popularyzuje wiedzę na 
temat wprowadzania Fun-
duszu Sołeckiego w wielko-
polskich gminach, jak rów-
nież możliwości tworzenia 
budżetu obywatelskiego 
i budżetu zadaniowego w sa-
morządach. W 2006 r. został 
członkiem Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej w Rudnej, w któ-
rej pełnił funkcję sekretarza. 
W 2007 r. wybrano go na soł-
tysa wsi Rudna w gminie Zło-
tów, a wcześniej od 2003 do 

2007 r. był przewodniczącym 
Rady Sołeckiej sołectwa Rud-
na. Od 2009 r. prowadził wła-
sną działalność gospodarczą 
w ramach branży usługowej, 
handlowej i szkoleniowej, 
a także w obszarze aktywi-
zacji środowisk wiejskich. 
W latach 2010-2014 pełnił 
funkcję radnego Gminy Zło-
tów, w ramach której działał 

również jako członek Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Zło-
tów. W 2012 r.  założył Sto-
warzyszenie Sołtysów Woje-
wództwa Wielkopolskiego na 
terenie powiatu złotowskie-
go, a w 2017 r. został wybra-
ny na prezesa Stowarzysze-
nia Sołtysów Województwa 
Wielkopolskiego. Był także 
moderatorem Wielkopolskiej 

Odnowy Wsi. 
W 2018 r. został wybrany 

radnym Sejmiku Wojewódz-
twa Wielkopolskiego, którego 
był także wiceprzewodniczą-
cym. Pełnił również funkcję 
przewodniczącego Klubu 
Radnych Polskiego Stronnic-
twa Ludowego w Samorzą-
dzie Województwa Wielko-
polskiego. 

Jest absolwentem Wyższej 
Szkoły Biznesu w Pile, gdzie 
ukończył studia licencjac-
kie na kierunku zarządzanie 
o specjalizacji zarządzanie 
finansami firmy. Tytuł ma-
gistra uzyskał na Wyższej 
Szkole Bankowej w Bydgosz-
czy na kierunku zarządzanie 
administracją samorządo-
wą. Jest także absolwentem 
studiów podyplomowych 
z zakresu doradztwa podat-
kowego na Wyższej Szkole 
Bankowej w Bydgoszczy, 
a także ukończył studia po-
dyplomowe MBA w zakresie 
zarządzania administracją. 

karolina fabiś-szulc i wicewojewoda wielkopolski

Wiesław Banaś będzie pełnił obowiązki Wielkopolskiego 
Kuratora Oświaty

Jarosław Maciejewski II wicewojewoda wielkopolski 
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Na początku roku PUK Ko-
morniki zakupiło z własnych 
środków autobus miejski 
o napędzie hybrydowym(po-
łączenie napędu elektrycz-
nego z silnikiem wysoko-
prężnym, Diesla), egzemplarz 
targowy, demonstracyjny 
z wyjątkową stylistyką wnę-
trza.

Producentem pojazdu jest 
firma MAN – typ  Lion’s City 
12C EfficientHybrid.

Wyprodukowany został 
w 2022r. i pokazywany na 
targach Arabii Saudyjskiej 
i Emiratach Arabskich. 
Dane techniczne: przebieg 
ok. 24.000km,  silnik: MAN 
D1556LOH20 o mocy 330 KM 
i pojemności 9037 ccm Mo-
duł EfficientHybrid, norma 
emisji spalin: Euro 6e, skrzy-
nia biegów: automatyczna 
ZF 6PAP1420B Ecolife, troje 
drzwi w układzie 2-2-2.

Wyposażenie dodatkowe: 
automatyczna klimatyza-
cja całego pojazdu, lusterka 
cyfrowe – system OptiView 
(tradycyjne lusterka zastą-
pione są systemem kamer 
zewnętrznych i monitorami 
wewnątrz pojazdu), asystent 
skrętu z funkcją system ak-
tywnego wykrywania piesze-
go, rampa dla wózka inwa-
lidzkiego, przyklęk, miejsce 
dla wózka inwalidzkiego, 

ergonomiczne siedzenia pa-
sażerskie, ogrzewanie do-
datkowe Webasto, zamknięta 
kabina kierowcy.

Flota PUK Komorniki liczy 
już 30 autobusów miejskich, 
a jej średni wiek to ok. 7,1 
roku. W najbliższych planach 
wydziału transportowego 
spółki w 2024 roku  jest za-
kup jednego nowego autobu-
su 12 metrowego z napędem 
hybrydowym.

Wicemarszałek Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Krzysz-
tof Grabowski podpisał 
w styczniu 2024 roku umowy 
ramowe z przedstawicielami 
30 lokalnych grup działania 
(LGD).

Grupy działają na zasadzie 
stowarzyszeń obejmujących 
trzy sektory: publiczny, pry-
watny oraz pozarządowy. 
Mają charakter partnerstw 
terytorialnych.

Każda z LGD opracowała 
w 2023 roku strategię roz-
woju lokalnego kierowanego 
przez społeczność obowiązu-
jącą na lata 2023-2027.

Lokalnymi strategiami roz-
woju w Województwie Wiel-
kopolskim objętych zostało 
łącznie 212 gmin. Strategie 
zostały pozytywnie ocenione 
przez grono ekspertów po-
wołanych przez Zarząd Woje-
wództwa Wielkopolskiego.

 Czego dotyczą te strategie?
W skrócie rozwoju lokal-

nego kierowanego przez spo-
łeczność, znanego również 
pod określeniem LEADER.

 To jedna z interwencji 
wpisanych do Planu Strate-
gicznego dla Wspólnej Poli-
tyki Rolnej na lata 2023-2027.

Ukierunkowana jest na bu-
dowanie lokalnej tożsamości 
bazującej na aktywizacji spo-
łecznej i przy wykorzysta-
niu miejscowych zasobów. 
Co ważne realizowana jest 

w sposób zapewniający naj-
lepsze zaspokojenie potrzeb 
społeczności wiejskich, 
w tym poprzez wykorzysta-
nie wiedzy, innowacji i roz-
wiązań cyfrowych.

- To społeczności lokalne 
decydowały o kształcie stra-

tegii, potrzebach do zaspoko-
jenia przy wsparciu środków 
unijnych.

W nowej perspektywie 
finansowej mamy do dys-
pozycji środki europejskie 
pochodzące z trzech źródeł: 
funduszu rolnego, funduszu 

rozwoju regionalnego i fun-
duszu społecznego.

Dzięki temu na dalszy 
zrównoważony rozwój wiel-
kopolskiej wsi przekazujemy 
aż 128,5 miliona euro -

podkreśla wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski.

 105 205 000 euro to pula 
środków, które zostaną prze-
znaczone stricte na dofinan-
sowanie projektów, składa-
nych przez wnioskodawców 
z obszarów wiejskich obję-
tych strategiami.

23 219 016,50 euro to z ko-
lei fundusze przeznaczone 
na zarządzanie lokalnymi 
strategiami rozwoju, a więc 
głównie kosztami utrzyma-
nia biur LGD, ale także na 
animację społeczności lokal-
nych, w tym organizację sze-
regu imprez plenerowych.

Stowarzyszenie - Lokalna 
Grupa Działania „Źródło”

Będzie wdrażać LSR na ob-
szarze 4 gmin: Buk, Stęszew, 
Dopiewo, Komorniki.

 Obszar objęty LSR powięk-
szył się o obszar gminy Ko-
morniki

W związku z tym zwięk-
szyła się liczba mieszkańców 
obszaru objętego LSR z 48 
628 do 95 830.

LGD dysponować będzie 
budżetem w wysokości 5 510 
783,90 EUR.

Na spotkaniu w Buku doty-
czącym podpisania umowy, 
gminę Komorniki reprezen-
towali m. in. zastępca Wójta 
Tomasz Stellmaszyk, Prze-
wodniczący Rady Gminy Ma-
rian Adamski oraz pracow-
nicy Urzędu Gminy, spółek 
i instytucji gminnych.

W uroczystym akcie prze-
kazania przez Wicemarszałka 
Województwa Wielkopolskie-
go Krzysztofa Grabowskiego 
na ręce Prezesa Stowarzy-
szenia LGD Źródło Walde-
mara Przybyszewskiego puli 
środków przeznaczonych na 
dofinansowanie projektów 
składanych przez wniosko-
dawców z obszarów wiej-
skich objętych strategiami 
rozwoju na terenie LGD Źró-
dło uczestniczyli również 
przedstawiciele innych gmin 
m.in zastępca Wójta Gmi-
ny Dopiewo Paweł Jazy wraz 
z Burmistrzem Miasta i Gmi-
ny Buk Pawłem Adamem, 
Burmistrzem Miasta i Gminy 
Stęszew Włodzimierzem Pin-
czakiem jak również przed-
stawiciele samorządów, za-
rządu i rady stowarzyszenia 
LGD „Źródło”.

nowy autobus w gminie komorniki

ponad 5,5 miliona euro dla lgd Źródło

Policjanci  z Komisariatu Poli-
cji w Komornikach mają nowy 
radiowóz marki Kia Sportage. 
W uroczystym przekazaniu 
samochodu, które odbyło się 
12 stycznia 2024r. uczestni-
czyli m.in. wójt Jan Broda, 
przewodniczący rady gminy 
Marian Adamski, Komendant 
Policji w Komornikach pod-
kom. Lucjan Piwosz, Zastęp-
ca Komendanta Miejskiego, 
mł. insp. Tomasz Barłożek 
oraz komorniccy policjanci, 
którzy będą korzystać z no-
wego, specjalistycznie wypo-
sażonego pojazdu.

Nowy radiowóz posiada 

zwiększoną liczbę ostrze-
gawczych sygnałów błysko-
wych, nowy wzór oznakowa-
nia oraz dodatkowe elementy 
odblaskowe, m.in. w postaci 
fluorescencyjnych żółto-zie-
lonych pasów.

Zmiany oznakowania 
mają przełożyć się na lepszą 
widoczność i zwiększenie 
tym samym bezpieczeństwa 
funkcjonariuszy oraz innych 
użytkowników dróg.

Zakup auta o wartości 220 
tys. zł. był możliwy m.in. 
dzięki dotacji udzielonej 
z gminy Komorniki w wyso-
kości 100 tys. zł.

nowy radiowóz
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Zapraszamy kandydatów do wyborów  samorządowych 
do promowania się  w numerze 3 do 20 marca

9 lutego 2024 roku świę-
towano pierwszą rocznicę 
utworzenia Środowisko-
wego Domu Samopomocy 
w Wolsztynie. Na uroczysto-
ści obecni byli min. Zastępcą 
Dyrektora Wydziału Polityki 
Społecznej Wielkopolskie-
go Urzędu Wielkopolskiego 
Hanna Zawdadka, Burmistrz 
Wolsztyna Wojciech Lis, Za-
stępca Burmistrza Tomasz 
Spiralski, Sekretarz Gminy 
Katarzyna Merda oraz kie-
rownicy zaprzyjaźnionych 
domów samopomocy. Kie-
rownik wolsztyńskiego ŚDS 
Grzegorz Dolaciński podsu-
mował bogaty rok działal-
ności. Nie zabrakło występu 
artystycznego przygotowa-
nego przez grupę muzyczną 
działająca przy domu, a tak-
że pysznego urodzinowego 
tortu. Uczestnicy spotkania 
zwiedzili obiekt i zapoznali 
się z efektami pracy pod-
opiecznych.

Ruszyła budowa drogi 
Nowe Tłoki – Głodno. In-
westycja kosztować bę-
dzie 3.213.347,94 zł z cze-
go 1.321.157,33 zł pochodzi 
z dofinansowania z budżetu 
państwa oraz 1.692.445,00 
zł z dofinansowania z Unii 
Europejskiej w ramach Pro-
gramu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich.

Zakres prac obejmuje:
a budowę drogi o łącznej 
długości 922 m, w tym nową 
jezdnię z kostki betonowej 
o długości 891 m, wraz z jej 
połączeniem w drogą powia-
tową nr 3805P,
a budowę chodników z kostki 
betonowej o długości 891 m,
a budowę sieć kanalizacji 
deszczowej o łącznej długo-
ści 834 m,
a budowę oświetlenia drogo-
wego – 24 opraw,
a budowę kanału technolo-
gicznego.

Środowiskowy Dom Samopomocy 
w Wolsztynie ma już rok

ruszyła budowa drogi 
nowe tłoki – głodno

EDMuND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
samocHody osobowe „b” i dostawcze (do 3,5 t.)

samocHody ciĘŻarowe „c” (do 16 t.)
samocHody ciĘŻarowe „c” (pow. 16 t.)

aUtobUsy „d”
ciĄgniki „t”

przyczepy i naczepy „e” 

tomasz brycHcy
ul. poznańska 34 ,grodzisk wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

zapamiĘtaj ceny konkUrencji - damy ci wiĘcej!

ul. zachodnia 10 
nowy tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKuP ZłOMu

poradnia cHirUrgiczna
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. uL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ
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Z informacjami o protestach 
rolników w krajach Unii Eu-
ropejskiej spotykaliśmy się 
już na kilka tygodni przed 
swego rodzaju apogeum po-
dobnych działań w Polsce. 
Między innymi w Niemczech, 
Francji. Irlandii, Holandii, 
Belgii, Włoszech, Grecji, Sło-
wacji, Republice Czeskiej, Ru-
muni, czy Hiszpanii rolnicy 
z różnym nasileniem i w róż-
ny sposób wyrażali swoje nie-
zadowolenie z obecnego usta-
wodawstwa unijnego.

Walka europejskich rolni-
ków z obecnym status quo 
w przedziale nie tylko obec-
nych przepisów, ale także 
zatwierdzonych perspektyw 
związanych z uprawą roli wy-
nika z rodzącego się ogrom-
nego niepokoju. Te obawy 
nazywają się między innymi 
...„Zielony Ład”. Nazwa pięk-
na i chwytliwa, ale regulacje 
z nią związane, mówiąc bar-
dzo delikatnie, niepokoją. 
Z opublikowanych badań 
holenderskiego Uniwersy-
tetu w Wageningen wynika, 
że twarde wprowadzenie ta-
kich rozporządzeń wymusza 
zmniejszenie produkcji zwie-
rzęcej o około 15%, a wszyst-
kich produktów o około 
12%. w skali całego unijnego 
rolnictwa. Są to wielkości 
ogromne. Powodujące nie-
zwykle silne perturbacje 
w tym sektorze.

Z drugiej strony można 
śmiało powiedzieć, że kolej-
ny pomysł na wprowadzenie 
jednolitych przepisów w całej 
branży, tym razem rolniczej, 
jest pozbawiony sensu. Prze-
cież warunki geologiczne, 
klimatyczne, specyfika upraw 

w danych krajach, ceny po-
szczególnych komponentów 
do produkcji rolnej, chłon-
ność rynku i wiele innych 
czynników są na naszym 
kontynencie niezwykle róż-
norodne.

Zresztą organizacje rolni-
cze w Unii Europejskiej zwra-
cały na to uwagę od dawna, 
tyle że zupełnie je ignorowa-
no.   

Swego rodzaju kroplą, któ-
ra przelała ten puchar go-
ryczy była decyzja Komisji 
Europejskiej z końca stycznia 
tego roku o przedłużeniu bez-

cłowego wjazdu artykułów 
rolnych z Ukrainy, do czerw-
ca 2024.

W tym czasie Polska Izba 
Zbożowo - Paszowa poda-
ła dane, z których wynika, 
że nadwyżki zboża w Polsce 
z poprzednich sezonów, wy-
noszą już ponad 6 mln. ton! 
Zatem nie trzeba być specja-
listą od ekonomii i zdrowego 
myślenia, żeby zauważyć iż 
gwałtowna fala kolejnych 
transportów zboża spoza 
Polski dosłownie „zamuruje” 
silosy przed nowymi plonami 
polskich rolników.  

Do protestów w naszym 
kraju przejdę za moment, 
ale teraz jeszcze przez chwi-
lę spójrzmy co działo się 
w innych krajach. O tym jak 
wielkie nastąpiło oburzenie 
świadczy wielkość protestów 
ich skala i siła. Zablokowano 
w wielu krajach drogi i auto-
strady. Sparaliżowano mia-
sta i stolice np. Berlin, czy 
Paryż. Unieruchomiono oko-
lice budynku Parlamentu 
Europejskiego w Brukseli jak 
i pozostałe dzielnice mia-
sta. Zablokowano dojazdy na 
drogach i autostradach pro-

wadzących do stolicy Belgii. 
Wysypywano na autostra-
dach we Francji transporty 
żywności z Hiszpanii, w Agen 
przed prefekturą wylano 
17tyś. litrów gnojowicy. To 
tylko jedne z nielicznych akcji 
niezadowolenia.

A w Polsce? Punktem kul-
minacyjnym stał się protest 
na terenie Wielkopolski, 
gdzie 9 lutego około 1200 cią-
gników wjechało do Pozna-
nia. Celem było zablokowanie 
okolic Urzędu Wojewódzkie-
go i wręczenie swoich postu-
latów Agacie Sobczyk zajmu-

jącej stanowisko Wojewody 
Wielkopolskiego. W Poznaniu 
było raczej spokojnie. Przed 
Urzędem Wojewódzkim po-
jawiła się jedynie wypełniona 
gnojem taczka z literami UE, 
a uczestnicy protestu przez 
megafony prezentowali swo-
je żądania. Potem  przedsta-
wiciele rolników spotkali się 
z Agatą Sobczyk. Wręczyli 
postulaty i zostali zaproszeni 
na wspólne rozmowy. Protest 
trwał od rana do godz. 16.00.

Choć ilość ciągników 
jaka pojawiła się w mie-
ście była ogromna to uda-
ło się w zasadzie bez trudu 
utrzymać w tych godzinach 
sprawne funkcjonowanie ko-
munikacji tramwajowej. Pa-
miętajmy jednak, że w tym sa-
mym czasie rolnicy wyjechali 
na drogi także w setkach miej-
scowości innych regionów.

Co dalej? Teraz z niecier-
pliwością czekamy na „ruch” 
Unii Europejskiej. Bo jedno 
jest pewne, rolnicy w Europie 
nie zrezygnują.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

rolnicy – niepokój i determinacja

W dniu 12 stycznia 2024 r. 
w gościnnych progach Ra-
koniewickiego Ośrodka Kul-
tury spotkali się członkowie 
i przyjaciele Towarzystwa 
Miłośników Ziemi Rako-
niewickiej. Hasło przewod-
nie: „Niech świąteczny czas 
trwa… w muzyce i poezji” zo-
stało w pełni zrealizowane. 
Sala rozbrzmiała kolędami, 
fragmentami poezji i cytata-
mi o tematyce świątecznej. 
Gościem specjalnym była Iga 
Szumna, uczennica SP w Ra-
koniewicach, która poprowa-
dziła śpiew i akompaniowała 

na gitarze. Zaproszenie przy-
jął też Burmistrz Gerard 
Tomiak, członek honorowy 
TMZR Edward Laskowski 
oraz Panie z KGW i IGR. Pre-
zes Janina Lenart podsu-

mowała inicjatywy podjęte 
w 2023 r. oraz powitała no-
wych członków. 

Przy muzyce i miłych roz-
mowach przy kawie upłynął 
nam zimowy wieczór. 

Od 12 lutego 2024r., na dro-
gach niemal całego kraju, 
będzie odbywał się ruch ko-
lumn pojazdów wojskowych 
w związku z cyklicznymi 
wojskowymi ćwiczeniami 
pod kryptonimem STEAD-
FAST DEFENDER-24 i DRA-
GON-24, które odbędą się 
zgodnie z tegorocznym pro-
gramem szkolenia Sił Zbroj-
nych RP.

W ramach ćwiczeń, od po-
łowy lutego do końca maja, 
po drogach niemal wszyst-
kich województw w Polsce 
odbywał się będzie wzmo-
żony ruch kolumn pojazdów 
wojskowych. Pojazdy woj-
skowe będzie można spotkać 
na autostradach, drogach 
ekspresowych oraz drogach 
krajowych.

Przybycie i przejazd ko-
lumn będą również wyko-
rzystane przez uczestników 
ćwiczeń m.in. do przetreno-
wania przyjęcia i przerzutu 
sojuszniczych sił, koordyna-
cji działań transgranicznych 
oraz współpracy z państwa-
mi gospodarzami.

Ruch pojazdów biorących 
udział w ćwiczeniach będzie 

skoordynowany w taki spo-
sób aby ich przejazd w jak 
najmniejszym stopniu powo-
dował utrudnienia w ruchu. 
Będą one eskortowane i za-
bezpieczone przez Żandar-
merię Wojskową i poddziały 
regulacji ruchu Wojska Pol-
skiego we współpracy z Poli-
cją. Przegrupowania zostały 
skoordynowane z właściwy-
mi władzami, w tym lokal-
nymi.

Zwracamy się do kierow-
ców z apelem o zachowanie 
szczególnej ostrożności. Nie 
należy wjeżdżać pomiędzy 
pojazdy wojskowe jadące 
w kolumnie.

Za utrudnienia przepra-
szamy.

Zwracamy się również z  
apelem do społeczeństwa – 
chrońmy dane, zwłaszcza 
w obecnej sytuacji. Prosimy 
wszystkich aby nie publiko-
wać informacji i zdjęć obra-
zujących ruchy wojsk i ich 
lokalizację, dat i godzin prze-
jazdów kolumn wojskowych 
danych dotyczących wylotów 
i lądowań wojskowych stat-
ków powietrznych. Bądźmy 
świadomi zagrożeń! Każde 

nieprzemyślane działanie 
w sieci, publikowanie zdjęć 
przedstawiających ważne 
wojskowe obiekty, instala-
cje, urządzenia może mieć 
negatywne konsekwencje 
dla systemu bezpieczeństwa 
i obronności.

***
W I połowie 2024 r. NATO 

przeprowadzi serię ćwiczeń 
pod wspólnym kryptoni-
mem STEADFAST DEFEN-
DER-24 (STDE-24). W ramach 
ćwiczeń STDE-24 Polska 
będzie odgrywała rolę jed-
nego z państw-gospodarzy 
i przyjmie na swoim teryto-
rium znaczną liczbę żołnie-
rzy i sprzętu sojuszników. 
Kluczowym elementem 
STDE-24 będzie polskie ćwi-
czenie narodowe z udziałem 
sił zbrojnych innych państw 
DRAGON-24 (DR-24), które 
rozpocznie się już na przeło-
mie lutego i marca.

STDE-24 i DR-24 są ćwicze-
niami o charakterze defen-
sywnym i nie są skierowane 
przeciwko jakiemukolwiek 
państwu.

Nina Swarcewicz

Spotkanie kolędowe TMZR im. Michała Drzymały 
w Rakoniewicach

informacja
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W porannej rozmowie Radia 
Poznań przekonywał, że nie 
zamierza mówić, że przez 
ostatnie 10 lat Leszno to była 
jedna wielka porażka. Nato-
miast - jego zdaniem - miasto 
ewidentnie zasługuje na wię-
cej.

W tej chwili w Lesznie rzą-
dzi koalicja radnych obecnego 
prezydenta Łukasza Borowia-
ka oraz Prawa i Sprawiedliwo-
ści. Gość porannej rozmowy 
odniósł się do swojej wypo-
wiedzi, że chce pogonić PiS z 
Leszna.

Oczywiście nie miałem na 
myśli mieszkańców czy też 
tych, którzy swoje sympatie 
kierują wobec tej partii poli-
tycznej, bo miasto Leszno jest 
dla wszystkich mieszkańców i 
tych, którzy są zwolennikami 
KO i tych, którzy są zwolenni-
kami PiS, Lewicy czy Trzeciej 
Drogi. Mówiąc o tym, że pogo-
nimy PiS, mam na myśli przede 
wszystkim praktyki, które ob-
serwujemy w Polsce i obserwu-
jemy w Lesznie, a więc pewien 
nepotyzm, pewna zgryzota, 
pewna pogarda wobec ludzi, 
którzy mają inne poglądy - 
mówi Rusiecki. 

I to Grzegorz Rusiecki chce 
zmienić, choć dostrzega to, 
jak przez ostatnie lata zmie-
niło się Leszno. „Wiele miejsc 
wypiękniało, wiele zostało 
zrewitalizowanych i to trzeba 
pochwalić” - mówił gość po-
rannej rozmowy.

Poniżej cała rozmowa:

Łukasz Kaźmierczak: Dziś 
rozmawiam z posłem KO z 
Leszna, to ważne dla naszej 
dzisiejszej rozmowy, Grzego-
rzem Rusieckim. Ogłosił pan 
start w wyborach prezydenc-
kich w Lesznie i tak się zasta-
nawiam, pewnie wszyscy to 
pytanie zadają, czy Leszno 
warte jest posłowania, raczej 
zrzeczenia się mandatu po-
selskiego?
Grzegorz Rusiecki: Wie pan, są 
takie momenty w naszym ży-
ciu, kiedy trzeba podejmować 
bardzo odważne decyzje. Nie 
zawsze one są łatwe, proste i 
przyjemne. Czasami wiążą się 
z tym, że trzeba poświęcić jed-
ną wartość, żeby powalczyć o 
drugą i tak jest dokładnie tym 
razem. Rzeczywiście posło-
wanie ma ten plus, że praw-
dopodobnie kolejne wybory 
za cztery lata, więc pewnie 
trochę spokoju, troszeczkę też 
takiej świadomości, że można 
zmieniać tę rzeczywistość w 
Polsce. Po 15 października rze-
czywiście dużo w naszym pań-
stwie się zmieniło. Natomiast 
Leszno również zasługuje na 
te zmiany i to była podstawo-
wa motywacja, która kierowała 
mną przy podejmowaniu tej 
decyzji.

Ja mam wrażenie, że pan de-
cyzję podjął 15 października. 
Został pan posłem, jest pan 
zastępcą choćby szefa ko-
misji sprawiedliwości i praw 
człowieka - całkiem spore 
poletko do działalności. Czy-
tam też komentarze na jed-
nym z portali leszczyńskich 
i tam raczej taki zawód, że 
głosowano na pana i teraz co? 
Powiedziałbym, że dominują 
takie głosy rozczarowania. 
To zależy panie redaktorze od 
tego, które komentarze będzie-

my czytać. Mam świadomość 
tego, że dla wielu mieszkań-
ców naszego regionu to może 
być decyzja trudna, może cza-
sami nawet niezrozumiała. 
Natomiast jestem absolutnie 
przekonany, że ci wszyscy, 
którzy 15 października zagło-
sowali na ówczesną demo-
kratyczną opozycję, oczekują 
diametralnej zmiany sytuacji 
w Polsce, również będą ocze-
kiwali tego, by ta zmiana doko-
nała się w Lesznie, bo Leszno 
w wielu kwestiach to była taka 
miniaturka tego wszystkiego, 
co działo się w Polsce.

A nie ma wrażenia, że Lesz-
no jest takie fikuśne, wsze-
teczne w znaczeniu takim, 
że głosuje w wyborach parla-
mentarnych z dużą przewagą 
na KO, z kolei w wyborach 
samorządowych już nie. Tu-
taj wygrywają: prezydent Łu-
kasz Borowiak - bezpartyjny 
i głównie jego kandydaci i to 
jest może taka niechęć do du-
żej polityki w samorządzie?
Być może pan prezydent Boro-
wiak oficjalnie kreuje się jako 
osoba bezpartyjna, natomiast 
nie ulega wątpliwości, że od 
2014 roku współpracuje bar-
dzo ściśle z PiS, daje PiS możli-
wość rządzenia miastem.

Jest w koalicji, to prawda.
Myślę, że był przez wiele lat 
rzeczywiście kojarzony z PO, 
bo był posłem niegdyś PO. 
Natomiast myślę, że po 10 la-
tach ta farba, która została 
przytwierdzona do tego wize-
runku, odpada i myślę, że już 
wielu mieszkańców widzi, jaka 
jest prawdziwa twarz Łukasza 
Borowiaka. Rzeczywiście KO 
w Lesznie osiąga bardzo do-
bre wyniki, wygrywali tutaj 
Bronisław Komorowski, Rafał 
Trzaskowski miał najlepszy 
wyniki w Wielkopolsce zaraz 
po Poznaniu.

A w Radzie Miasta nie.
Do Rady Miasta KO również 
wygrała, natomiast pan pre-
zydent Borowiak zdecydował 
się na wejście w koalicję z PiS i 
taki układ mamy już od niemal 
10 lat.

Panie pośle, nie będę już tego 
starego polskiego przysło-
wia cytował, ale już raz lesz-
czynianie powiedzieli panu 
„nie” tak naprawdę, w po-
przednich wyborach samo-
rządowych.
Czasy się zmieniają, spojrze-
nie się zmienia, świadomość 
mieszkańców się zmienia, 
więc myślę, że tym, razem uda 
się zdecydowanie wygrać Lesz-
no dla mieszkańców.

Czym tym razem chciałby 
pan przekonać leszczynian? 
Jak rozumiem najważniejszy 
postulat to nie jest: hasło: 
przegonimy PiS z miasta, z 
którym zrobiło się hucznie 
po pańskiej wypowiedzi.
Powiedziałbym hucznie i gro-
teskowo.

Ale ten najważniejszy postu-
lat to nie jest to? Bo mi się 
wydaje, że w sprawach miej-
skich, to jednak konkrety 
miejskie. To decyduje o tym, 
jak się decyduje.
Mówiąc, że chcę pogonić PiS, 
to oczywiście nie miałem na 
myśli mieszkańców czy też 

tych, którzy swoje sympatie 
kierują wobec tej partii poli-
tycznej, bo miasto Leszno jest 
dla wszystkich mieszkańców i 
tych, którzy są zwolennikami 
KO i tych, którzy są zwolen-
nikami PiS, Lewicy czy Trze-
ciej Drogi. Mówiąc o tym, że 
pogonimy PiS, mam na myśli 
przede wszystkim praktyki, 
które obserwujemy w Polsce 
i obserwujemy w Lesznie, a 
więc pewien nepotyzm, pew-
na zgryzota, pewna pogarda 
wobec ludzi, którzy mają inne 
poglądy. Budowanie przede 
wszystkim wspólnoty ludzi, a 
więc szacunek do różnych po-
glądów, do różnych sposobów 
spojrzenia na świat, do funk-
cjonowania publicznego. My 
doskonale pamiętamy, kto był 
z nauczycielami, kiedy straj-
kowali na ulicach Leszna czy 
w placówkach oświatowych. 
My doskonale pamiętamy, kto 
wspierał protestujące kobiety 
podczas strajku kobiet.

Panie pośle, ale to jest duża 
polityka, a ja bym o takie 
sprawy miejskie zapytał. Na-
wet Łukasz Borowiak mówi, 
że jest pan zbyt mocno przy-
wiązany do spraw central-
nych, tymczasem my tutaj 
lokalnie jesteśmy tym zmę-
czeni. To cytat z prezydenta 
Borowiaka.
Ja bym powiedział, że jesteśmy 
zmęczeni tą polityką, którą 
uprawiał od niemal 10 lat pan 
prezydent Borowiak, czyli 
wiecznych podziałów, wiecz-
nego szczucia, zawłaszczania 
miasta, obsadzania kluczo-
wych stanowisk w spółkach i 
zakładach komunalnych ludź-
mi ze swojego środowiska.

To robią wszystkie samorzą-
dy. Tak samo jest w Poznaniu, 
Wrocławiu, Gdańsku. Tu z 
kolei KO obsadza stanowi-
ska.
Nie wiem, czy znajdzie pan 
tyle osób, które startowały z 
list PiS czy PL18 Łukasza Boro-
wiaka, a dziś zajmują kierow-
nicze stanowiska dyrektorów 
i prezesów. Naprawdę chętnie 
pokusiłbym się tutaj o porów-
nania.

Ja jeszcze przytoczę jeden cy-
tat z prezydenta Borowiaka. 
To wiadoma sytuacja arytme-
tyczna - klub miała spory, ale 
nie na tyle, by koalicji nie za-
wiązać i prezydent mówił coś 
takiego, że ma duży szacunek 
do wszystkich posłów z lesz-
czyńskiego, dla niego nie ma 
znaczenia, czy chodnik czy 
asfalt czy park otrzymał do-
tację od takie czy innej par-
tii, liczy się skuteczność. On 
mówi, że ławka nie ma logo 
partyjnego, żadna ze zreali-

zowanych inwestycji, on jako 
skuteczny samorządowiec 
jest zobligowany współrzą-
dzić tym miastem w taki spo-
sób, by uzyskiwać dla tego 
miasta pieniądze i pewnie 
było tak tej mijającej kaden-
cji, że PiS, poseł Dziedziczak 
mógł przynieść jakieś pienią-
dze dla miasta, teraz może 
być tak np., że po tych wybo-
rach - załóżmy, że jednak Łu-
kasz Borowiak wygrywa, pan 
przegrywa i wchodzi z wami 
w koalicję, bo stwierdza, że 
zmieniły się w Warszawie 
władze, to może lepiej gra się 
z PO. Taka czysta pragmatyka 
- powiedziałbym - włodarza 
miejskiego.
Pragmatyka pragmatyką. Ja 
się zgadzam, że ani chodnik 
ani park nie ma barwy poli-
tycznej, w związku z tym trze-
ba oceniać włodarza miasta 
przez pryzmat jego umiejęt-
ności, współpracy z różnymi 
środowiskami i tutaj muszę 
powiedzieć, że chociażby sfor-
mułowanie pana prezyden-
ta Borowiaka wobec Urzędu 
Marszałkowskiego o tym, że 
są tam jakieś teczki na niego 
szykowane, brak zapraszania 
posłów opozycji na spotkania. 
Ja jestem posłem już piąty rok 
i ani razu nie zostałem zapro-
szony przez pana prezydenta 
Borowiaka do gabinetu, żeby 
porozmawiać o ważnych spra-
wach dla miasta, więc jeżeli 
mówimy o umiejętności takie-
go koncyliacyjnego działania 
na lata przyszłe, to raczej szaro 
to widzę w kontekście tej sytu-
acji.

Czy prezydent zamknął sobie 
drogę do ewentualnej z PO 
w Lesznie? Zakładam sce-
nariusz reelekcji prezydenta 
Borowiaka hipotetycznie.
Pan prezydent Borowiak otrzy-
mał od nas konkretną ofertę 
koalicji w 2018 roku, wtedy, 
kiedy - jak pan słusznie przy-
pomniał wygrał wybory prezy-
denckie w pierwszej turze, ja te 
wybory przegrałem, natomiast 
KO te wybory do Rady Miasta 
wtedy wygrała. Wprowadzi-
liśmy 9 radnych, tyle samo 
radnych z nieco mniejszym po-
parciem wprowadził pan pre-
zydent Borowiak. Była wtedy 
konkretna oferta zawiązania 
takiej koalicji, warunek był je-
den, żeby ta koalicja będzie wy-
kluczała PiS. Pan prezydent się 
na to nie zgodził, wolał współ-
pracę z PiS. To jednoznacznie 
pokazuje, gdzie jest jego sym-
patia, gdzie są jego korzenie, w 
jakim kierunku, w jakim stylu 
będzie chciał rządzić.

Korzenie są w PO, a nawet 
kiedyś legitymacja partyjna, 
jeżeli już o tym mówimy, cze-

piam się słówek.
To musielibyśmy wrócić do 
roku 2006 tzw. blokowania list 
w samorządach, do czasów, 
kiedy różnica między PO a PiS 
nie była tak istotna.

Kiedy to było panie pośle.
Ale dla prawdy warto wrócić 
do pewnych korzeni. Dziś to 
nie jest tylko różnica między 
PO a PiS, to jest naprawdę 
fundamentalna różnica, gdy-
byśmy prześledzili kariery bar-
dzo wielu osób, to znajdziemy 
takie, które rozpoczynały się w 
PO, a dziś są w PiS.

To prawda.
Bo przez te lata rzeczywiście 
zmiany i różnice między tymi 
dwoma ugrupowaniami stały 
się bardzo mocne.

Ja jeszcze raz ten wariant 
hipotetyczny będę ciągnął. 
Ktoś z obozu rządzącego za-
sugerował, że jeżeli obecny 
prezydent wygra wybory, to 
Lesznu ciężko będzie uzy-
skać jakiekolwiek pieniądze 
z Warszawy. To groźba? Czy 
to jest w ogóle realne czy nie? 
Czy władza centralna, w tym 
momencie rząd Donalda Tu-
ska obraziłby się wtedy na 
Leszno?
Ja myślę, że w przeciwieństwie 
do PiS i gdybyśmy popatrzyli 
chociażby na politykę pana 
Marka Wożniaka - świetnego 
marszałka województwa wiel-
kopolskiego - to byśmy zoba-
czyli, że tutaj nie ma żadnych 
elementów upartyjnienia. Nie 
ma tak, że przyjeżdża poseł PO 
do pana marszałka z karteczką 
mówiąc, jakie inwestycje po-
winny uzyskać dofinansowa-
nie. Odpowiadając wprost na 
to pytanie - jestem absolutnie 
przekonany, że tak polity-
ka rządu PO, Nowej Lewicy i 
Trzeciej Drogi będzie właśnie 
taka, że te konkursy na różne 
projekty rządowe będą bardzo 
transparentne. Natomiast do-
skonale wiemy, że w polityce 
oprócz tego, co jest takim for-
malnym przekazem liczą się 
też te spotkania nieformalne, 
pewna nić sympatii, zaufania, 
pewnego wzajemnego szacun-
ku.

Bez tego będzie ciężko.
I tu uważam, że będzie bardzo 
ciężko.

Zobaczymy. Za co by pan po-
chwalił prezydenta Borowia-
ka? Za co by go pan zganił, 
mówię o takich konkretach 
miejskich?
To nie jest tak, że przez 10 lat 
pan prezydent Borowiak miał 
w Lesznie same porażki. Ja 
uważam, że miasto zmieniło 
się, wiele miejsc wypiękniało, 
wiele zostało zrewitalizowa-
nych i to trzeba pochwalić. 
Utrzymuje ten kurs poprzed-
nika - Tomasza Malepszego, 
czyli inwestowanie w oświatę, 
oświata jest niezwykle istotna. 
Dobrze by było, gdyby zamiast 
inwestowania tylko w budyn-
ki, inwestowano w nauczycieli 
i ich rozwój, więc jeśli chodzi 
o te kwestie modernistyczne, 
odnowę pewnych miejsc, pla-
ców, parków, to z całą pew-
nością i tu nie mam zamiaru 
wszystkiego krytykować.

Muszę powiedzieć, że to 
rzadkie jest, że pan się na 

to zdobył, bo znam takich, 
którzy do końca nie potra-
fią wydusić dobrego słowa o 
konkurencji.
O każdym człowieku można 
powiedzieć coś dobrego. To nie 
jest tak, że wszyscy jesteśmy 
źli. Nie ma w ogóle złych lu-
dzi. Mogą być złe zachowania i 
każdy z nas ma też swoje sła-
bości, ja też mam świadomość, 
że nie jestem ideałem. Ja jestem 
osobą jeszcze w sile wieku,  w 
średnim wieku, ale od 20 lat 
związany z samorządem, z po-
lityką, ale mam świadomość, 
że w Lesznie dużo jest takich 
osób, które mają dużo większe 
doświadczenie, których war-
to posłuchać, na których nie 
warto się obrażać. Nie należy 
przyjmować każdej jako ata-
ku, a z tym mamy niestety do 
czynienia od ostatnich 10 lat i 
to jest ten element, który bym 
wytknął panu prezydentowi, 
oprócz tego elementu zawłasz-
czania miasta, upartyjnienia 
miasta i takiej czasami niestety 
bijącej pogardy z wypowiedzi 
nawet tych publicznych.

Taki konkret - wczoraj było 
posiedzenie radnych w spra-
wie modernizacji pływalni 
miejskiej Akwawit. Czy pan 
jako prezydent miasta, jeże-
li zostanie wybrany, będzie 
kontynuował ten projekt w 
tej też wersji, którą prezydent 
Borowiak zaplanował finan-
sowo, z pieniędzmi z budżetu 
centralnego?
Niewątpliwie Leszno zasługuje 
na basen, gdybyśmy zapytali 
mieszkańców naszego regio-
nu z czego kojarzą Leszno, to 
pewnie będzie to żużel, sporty 
lotnicze i na pewno niegdyś 
basen, do którego zjeżdżali 
mieszkańcy z regionów odda-
lonych nawet o kilkaset km od 
Leszna, więc mieszkańcy Lesz-
na czują pewien dyskomfort z 
powodu tego, że tego basenu 
nie ma, natomiast tutaj zno-
wu polityka pana prezydenta 
w sprawie basenu to jest jed-
no wielkie - niestety - pasmo 
porażek. Dziś słyszymy, że ma 
kosztować 70, może 80 mln, 
nie wiadomo, czy się na ten 
kwocie zakończy, a są takie 
samorządy, jak np. Wrocław, 
które potrafią wybudować 
aquapark za połowę tej kwo-
ty. Ja dziś odpowiedzialnie nie 
odpowiem na to pytanie, bo 
musiałbym się zapoznać z peł-
ną dokumentacją. Pytanie, czy 
tu jednak będą miał jaką moż-
liwość ruchu, bo jeżeli będzie 
przez prezydenta Borowiaka 
umowa podpisana jeszcze 
przed wyborami, to pewnie 
trzeba będzie tę inwestycję 
realizować mimo być może na-
wet krytycznych uwag.

Krótko na koniec. Prezydent 
Borowiak mówi, że nie to, co 
chciałby zrobić, ale co zrobił, 
mam wrażenie, że to takie ha-
sło wyborcze nam się powoli 
ukuwa. Jakie będzie pańskie 
hasło wyborcze?

Moje hasło jest już znane. To 
jest hasło całego komitetu KO 
„Leszno zasługuje na więcej”. 
To jest celowo wybrane hasło, 
dlatego, że ja nie zamierzam 
mówić, że w Lesznie się nic nie 
działo, że Leszno przez te 10 lat 
to była jedna wielka porażka. 
Natomiast ewidentnie Leszno 
zasługuje na więcej.

„Leszno zasługuje na więcej” - z takim hasłem chce powalczyć 
o fotel prezydenta Leszna poseł KO Grzegorz Rusiecki
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Termomodernizacja, przebudowa, budowa budynków 
użyteczności publicznej z dostosowaniem dla osób niepeł-
nosprawnych
1. Termomodernizacja Zespołu Szkół i Placówek Oświatowych 
w Bolewicach
2. Termomodernizacja Szkoły Podstawowej im. Powstańców 
Wielkopolskich w Miedzichowie
3. Termomodernizacja Urzędu Gminy Miedzichowo oraz bu-
dynku komunalnego 
4. Przebudowa i rozbudowa budynku świetlicy wiejskiej w Ja-
błonce Starej
5. Termomodernizacja świetlica wiejska w Lewiczynku
6. Przebudowa świetlicy wiejskiej im.  Ludwika Paprzyckiego 

w Bolewicach jako centrum kultury/Kino za Rogiem
7. Budowa biesiadnika w Łęcznie
8. Budowa kompleksu sportowo-rekreacyjnego oraz tzw. 
Dymarków Miedzichowskich
9. Przebudowa i rozbudowa Gminnej Biblioteki Publicznej Filia 
w Bolewicach

Infrastruktura drogowa i wodno-kanalizacyjna
1. Budowa drogi gminnej w Starym Folwarku
2. budowa drogi dojazdowej do gruntów rolnych w miejscowo-
ści Prądówka
3. Przebudowa dróg dojazdowych do gruntów rolnych w miej-
scowości Piotry

4. budowa drogi dojazdowej do gruntów rolnych w miejscowo-
ści Miedzichowo ul. Leśna
5. Przebudowa dróg gminnych w miejscowości Miedzichowo 
– Osiedle
6. Budowa dróg gminnych w miejscowości Bolewice - Osiedle 
Leśne
7. Remont pasa drogowego ul. Nowej w miejscowości Bolewice
8. Przebudowa ul. Sportowej w Bolewicach
9. Remont pasa drogowego w miejscowości Bolewice ul. Rze-
mieślnicza
10. Kanalizacja i wodociąg w miejscowości Bolewice ul. Leśna
11. Wodociąg w miejscowościach Łęczno, Szklarka Trzcielska, 
Lewiczynek i Błaki

Najważniejsze inwestycje w Gminie na lata 2018-2023 

Świetlica Wiejska w Lewiczynku Kanalizacja w Bolewicach- ul. Leśna

Droga w Miedzichowo - OsiedleDroga w Piotrach

Świetlica Wiejska w Jabłonce Starej

Droga Stary FolwarkDroga w Miedzichowie - ul. LeśnaDroga w Bolewicach - Osiedle Leśne

Urząd Gminy Miedzichowo

Świetlica Wiejska w Bolewicach

Droga w Prądówce

Dymarki Miedzichowskie

Wodociąg w Miejscowości ŁęcznoSzkoła w Miedzichowie Droga w Bolewicach - ul. Rzemieślnicza

Wodociąg w Miejscowości Szklarka Trzcielska

Szkoła w Bolewicach

Droga w Bolewicach - ul. Sportowa

Droga w Bolewicach - ul. Nowa

Wodociąg w Miejscowości Błaki

Biesiadnik w łęcznie

Biblioteka w Bolewicach
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W sobotę 10 lutego w „Za-
jeździe u Bogdana” w Rako-
niewicach Stowarzyszenie 
Pomocy Dzieciom „Serce” 
zorganizowało charytatyw-
ny bal walentynkowy. Wszy-
scy bawili się fantastycznie 
przy dźwiękach najwięk-
szych hitów, o które zadbał 
DJ SMILE FACTORY. Uczest-
nicy zabawy mogli zrobić 
sobie profesjonalne , pamiąt-
kowe zdjęcie przy specjalnie 
przygotowanej ściance. Jak 
sama nazwa wskazuje był to 
bal charytatywny dlatego 
pozyskane środki finanso-
we przeznaczone zostaną na 
dofinansowanie do wyjazdu 
rehabilitacyjnego dla osób 
niepełnosprawnych.

Podziękowania należą się 
dla członków stowarzysze-
nia za wsparcie finansowe 
i rzeczowe, które podczas 
organizacji balu jest bezcen-
ne. Charytatywne akcje nie 
miałyby szansy powodze-
nia bez uczestników tych 
właśnie imprez czyli gości 
balu. Szczerze dziękujemy za 
udział i przyjazną atmosferę, 
za uśmiech i dobre słowo. Po-
dziękowanie należy się oczy-
wiście dla wszystkich dar-

czyńców, którzy przekazali 
wpłaty pieniężne i rzeczowe. 
Dzięki tak dobrym ludziom 
chętnym do udzielania po-
mocy członkowie stowarzy-

szenia otrzymują coś więcej 
niż pozyskane środki finan-
sowe, a mianowicie satys-
fakcje i motywację do dalszej 
pracy.

Charytatywny Bal w Rakoniewicach

Nowi konsultanci woje-
wódzcy w ochronie zdrowia 
odebrali oficjalne powołania 
z rąk wojewody wielkopol-
skiej Agaty Sobczyk oraz II 
wicewojewody wielkopol-
skiego Jarosława Maciejew-
skiego. 

Konsultantami wojewódz-
kimi zostają lekarze spe-
cjaliści powoływani przez 
wojewodę w porozumieniu 
z ministrem zdrowia. Ich 
zadaniem jest opiniowanie, 
kontrolowanie oraz dora-
dzanie, a także sprawowanie 
nadzoru nad stroną meryto-
ryczną doskonalenia zawo-
dowego i szkolenia specja-
lizacyjnego lekarzy, lekarzy 
dentystów, pielęgniarek, po-
łożnych, farmaceutów oraz 
osób wykonujących inne 
zawody medyczne lub inne 
zawody mające zastosowanie 
w ochronie zdrowia.

Nowym konsultantem 
wojewódzkim w dziedzinie 
ortopedii i traumatologii na-
rządu ruchu został prof. dr 
hab. n. med. Tomasz Kotwic-
ki. Na co dzień jest kierowni-
kiem kliniki Chorób Kręgo-
słupa i Ortopedii Dziecięcej 
Uniwersytetu Medycznego 
im. Karola Marcinkowskie-
go w Poznaniu. Zawodowo 
związany również z Orto-
pedyczno-Rehabilitacyjnym 
Szpitalem Klinicznym im. 
Wiktora Degi UM w Pozna-
niu.  Jest autorem wielu pu-
blikacji oraz członkiem towa-
rzystw naukowych w kraju 
i zagranicą.

Powołanie na kolejną 
kadencję konsultanta wo-
jewódzkiego w dziedzinie 
protetyki stomatologicznej 
otrzymała dr n. med. Justy-
na Otulakowska-Skrzyńska. 
Jest adiunktem w Katedrze 
Praktycznej Stomatologii Kli-
nicznej Klinice Stomatologii 
Zintegrowanej Uniwersytetu 
Medycznego im. Karola Mar-
cinkowskiego w Poznaniu. 
Obecnie pełni także funkcję 
jednego z zastępców Okrę-

gowego Rzecznika Odpowie-
dzialności Zawodowej Wiel-
kopolskiej Izby Lekarskiej 
w Poznaniu.

Konsultantem wojewódz-
kim w dziedzinie endokryno-
logii kolejną kadencję będzie 
dr hab. n. med. Paweł Gut 
- adiunkt w  Klinice Endo-
krynologii, Przemiany Mate-
rii i  Chorób Wewnętrznych 
Uniwersytetu Medycznego 
im. Karola Marcinkowskiego 
w Poznaniu. Jest specjalistą 
w dziedzinie chorób we-
wnętrznych, endokrynologii 
i  medycyny nuklearnej. 

Dr hab. n. o zdr. Marzena 
Wiernicka została powoła-
na na kolejną kadencję na 
konsultanta wojewódzkiego 
w dziedzinie fizjoterapii. Jest 
kierowniczką Zakładu Kine-
zyterapii i Fizjoterapii wieku 
Rozwojowego na Akademii 
Wychowania Fizycznego im. 
E. Piaseckiego w Poznaniu, 
a także doświadczoną i ce-

nioną w środowisku specja-
listką w dziedzinie fizjotera-
pii. 

Mgr Bożena Maciek-Ha-
ściło została konsultantem 
wojewódzkim w dziedzinie 
psychoterapii uzależnień. 
Jest ona pierwszym kon-
sultantem w tej dziedzinie. 
Absolwentka psychologii na 
Uniwersytecie im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu, na 
co dzień kieruje Poradnią 
i Oddziałem Dziennym Tera-
pii Uzależnienia od Alkoholu 
w Śremie. 

Również kolejną kadencję 
jako konsultant wojewódzki 
w dziedzinie farmacji aptecz-
nej będzie pełnił dr n. farm. 
Stefan Piechocki – współ-
właściciel i kierownik Apte-
ki Rodzinnej w Wolsztynie. 
Od wielu lat zaangażowany 
w działalność samorządu 
aptekarskiego, członek Wiel-
kopolskiej Okręgowej Rady 
Aptekarskiej.

Wielkopolska ma nowych konsultantów 
wojewódzkich w ochronie zdrowia

dr n. farm. Stefan Piechockidr hab. n. o zdr. Marzena Wiernicka

mgr Bożena Maciek-Haściło

dr hab. n. med. Paweł Gut

dr n. med. Justyna Otulakowska-Skrzyńska

prof. dr hab. n. med. Tomasz Kotwicki

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl
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Szanowni Czytelnicy

Rok 1990 był początkiem 
mojej kariery w samorządzie. 
W kadencji 1990 – 1994 by-
łem Radnym Rady Miejskiej 
w Trzcielu i pełniłem funkcję 
Przewodniczącego Rady. Był 
to trudny okres transforma-
cji po uprzednim systemie 
totalitarnym. Wiele w tym 
okresie się działo bo nikt nie 
wiedział jak w tej nowej rze-
czywistości miał funkcjono-
wać samorząd. Co może być 
np.  skomunalizowane a co 
zostaje w Skarbie Państwa. 
Dylematów było wiele. Było 
wiele problemów natury 
gospodarczej – zaniedbane 
inwestycje komunalne, dro-
gowe i oświatowe. Wszystko 
tworzyliśmy od zera. W tym 
czasie powstała oczysz-
czalnia ścieków w Trzcielu 
i nowa Szkoła Podstawowa 
w Brójcach.

W kolejnej kadencji 1994 
– 1998 byłem członkiem 
Komisji Rolnej ale głownie 
zająłem się pracą zawodową 

w Zespole Szkół Rolniczych 
w Trzcielu. W 1995 roku 
zostałem jego dyrektorem. 
Udało się otworzyć kilka 
nowych kierunków – ogrod-
niczy, gospodarstwa domo-
wego, mechanizacji rolnic-
twa. To był piękny czas dla 
rozwoju tej placówki. Szkoła 
została wyposażona w wiele 
ciekawych pomocy do nauki 
praktycznej, maszyny i po-
jazdy do nauki jazdy.

Następny, długi okres 1998 
– 2010 to trzy kadencje 
w samorządzie i pełnienie 
zaszczytnej funkcji Burmi-
strza Miasta i Gminy Trzciel. 
To był czas na zrobienie wie-
lu inwestycji w całej gminie. 
Najważniejsze z nich to:
a skanalizowanie i zwodo-
ciągowanie całego Trzciela,
a remont Domu Kultury,
a remont istniejących 
świetlic wiejskich w Starym 
Dworze, Łagowcu, Choci-
szewie, Brójcach, Sierczu 
i Sierczynku),
a budowa hali sportowej 
w Brójcach,
a pierwszy remont oczysz-
czalni ścieków,
a remont drogi powiatowej 
Trzciel – Zbąszyń,
a remont drogi wojewódzkiej 
Trzciel – Międzyrzecz.

W kolejnych latach 2010 – 
2014 pracowałem w firmie 
prywatnej, a w roku 2014 
byłem Dyrektorem Woje-
wódzkim Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych (PFRON) 
w Zielonej Górze.

Lata 2014 – 2024 to powrót 
do samorządu i pełnienie 
funkcji Burmistrza Trzciela. 
W tym okresie udało się wy-
konać takie inwestycje jak:
a remont ulicy Polnej w Brój-
cach,
a remont ulicy Słonecznej 
w Brójcach,
a budowa kanalizacji 
i zmiana nawierzchni drogi 
w Starym Dworze,

a remont drogi Stary Dwór 
– Brójce,
a remont drogi w Sierczu,
a remont drogi w Świdwow-
cu,
a budowa wodociągu do 
Lutola Mokrego,
a remont ulic Lipowej, Klo-
nowej i Łąkowej w Trzcielu,
a termomodernizacja Zespo-
łów Edukacyjnych w Trzcielu 
i Brójcach,
a budowa pełnowymiarowej 
hali sportowej w Trzcielu 
(drugiej takiej w gminie),

a budowa promenady 
wzdłuż rzeki Obry w Trzcie-
lu z zagospodarowaniem 
terenu plaży nad jeziorem 
Młyńskim i budową drogi 
dojazdowej do plaży.
To tylko niektóre ważniej-
sze inwestycje powstałe 
na terenie gminy Trzciel 
w ostatnich latach. Opiewają 
na kwotę kilkudziesięciu 
milionów złotych.

W planach na bieżący rok 
jest budowa nawierzchni 

na ulicy Polnej i Słonecznej 
w Trzcielu oraz budowa ka-
nalizacji w Łagowcu i Lutolu 
Suchym.

Na koniec pragnę podkreślić, 
że praca w samorządzie sta-
nowiła połowę mojej pracy 
zawodowej. Sprawiała mi nie 
tylko wiele satysfakcji ale 
i radości.

Łączę pozdrowienia
Jarosław Kaczmarek 
- Burmistrz Trzciela

na trzcielskiej samorządowej ścieżce…

„burmistrz trzciela informuje, że w sie-
dzibie Urzędu miejskiego w trzcielu został 
wywieszony wykaz numer 445/2024 nieru-
chomości komunalnych przeznaczonych do 
sprzedaży.”                    

Gmina Trzciel WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

otwarte piątek 1000–1400 sobota 1000–1200

zakład  szewski 
„jar- but”

świadczy usługi: a rozciąganie obuwia  
a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3d
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych iveco, mercedes, scania, 
Volvo, renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
postaw na tradycjĘ i doŚwiadczenie

aUtoryzowany dealer: 
nowy tomyśl  ul. kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
zbąszyń  ul. poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
PILaRKa SPaLINOWa

749,-899

nowoŚć

PIEKARNIA CUKIERNIA
eUgeniUsza kocika

w rakoniewicach plac powst. wlkp.
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W niedzielę, 28.01.2024, 
w całej Polsce odbyła się 
Wielka Orkiestra Świątecznej 
Pomocy. Już po raz 32. sztab 
wolontariuszy wyszedł na 
ulice by zbierać pieniądze na 
ten szczytny cel. W tym roku 
Orkiestra grała pod hasłem 
„Płuca po pandemii”. Ekipa 
Jurka Owsiaka kwestowała 
na zakup sprzętu do diagno-
zowania, monitorowania 
i rehabilitacji chorób płuc 
pacjentów na oddziałach pul-
monologicznych dla dzieci 
i dorosłych.

W Gminie Rakoniewice 
odbyło się wiele imprez, na 
których można było dołączyć 
do wspólnej zabawy i wrzucić 
coś do puszki.

W Rakoniewickim Ośrodku 
Kultury, zgodnie z przedsta-
wionym wcześniej plakatem, 
główna impreza odbywała się 
od godziny 16.00 do 19.00.Na 
początek wystąpiła Młodzie-
żowa Orkiestra Dęta z Rosta-
rzewa. Następnie nasi młod-
si mieszkańcy mieli okazję 
uczestniczyć w warsztatach 
glutkowych oraz czekolado-
wych, a także zapoznać się 
z alpakami. Przez cały czas 
odbywały się najróżniejsze 
gry, zabawy oraz tańce dla 
dzieci. Mieszkańcy mogli 
częstować się pyszną gro-
chówką przygotowaną przez 
Ochotniczą Straż Pożar-
ną z Rakoniewic oaz kawą 
i ciastem, które upiekły panie 
z KGW i biblioteki. Odbyła 
się też loteria fantowa oraz 
pokaz artystyczny z wyko-
rzystaniem ognia. Poza samą 
imprezą na dziedzińcu, ROK 
zajmował się również wysta-
wianiem fantów na licytacje 
internetowe oraz czuwał nad 
organizacją zbiórek przez 
wolontariuszy.

W Zespole Przedszkol-
no- Szkolnym w Rostarze-
wie zorganizowano DZIEŃ 
TALENTÓW. Przedszkolaki, 
uczniowie, absolwenci, ro-
dzice, pracownicy i nauczy-
ciele pochwalili się swoimi 
różnorodnymi umiejętno-
ściami. Podczas prezentacji 
talentów uczestnicy wspie-
rali cztery puszki wolonta-
riuszek WOŚP dla tegorocz-
nej zbiórki. W kawiarence 
serwowano najpyszniejsze 
ciasta, kawę, herbatę. Atrak-
cjami tego dnia były jeszcze: 
kiermasz książek i rękodzie-
ła, malowanie twarzy, kolo-
rowe warkoczyki, baloniki, 
tatuaże, stoisko OSP w Rosta-
rzewie. Największą atrakcją 
okazał się występ nauczycie-
lek i pracownic. Koordyna-
torem tego wydarzenia była 
pani Agnieszka Przybyła.

W Zespole Przedszkolno- 
Szkolnym w Łąkiem ucznio-
wie i dzieci przedszkolne 
przez miesiąc zbierały drob-
niaki do puszek. Pienią-
dze przekazano do banku 
w Rakoniewicach. Pracow-
nicy NBS przeliczyli drobne 
i zamienili na banknoty, któ-
re zasiliły konto WOŚP. Po-
nadto zorganizowano zbiór-
kę fantów, które przekazano 
na aukcje.

W Jabłonnie wspólnie do 
akcji włączyło się: KGW, OSP, 
szkoła oraz sołectwo, a także 
państwo J.A. Szajerscy, na-
uczyciele ZSP Jabłonna Ju-
styna Helbin, Tomasz Hel-
bin, Marzena Mądra, Lucyna 
Cieżuch, Anna Stankowska- 
Gracz oraz Konrad Gracz, 
Zagroda Siedlisko Józefówka 
Sątopy, Sylwia Nowicka, To-
masz Kandulski i wiele wspa-
niałych osób. Zogranizowali 
oni festyn z wieloma atrak-
cjami i poczęstunkiem.

W sobotę, w hali sportowo- 
widowiskowej,  odbył sie ma-
raton  Fit4Fun. Chętni mogli 
wziąć udział m. in. w zaję-
ciach jogi, zumby, pilatesu 
itp, a na dzieci czekały dmu-
chańce i malowanie twarzy.

Podczas tegorocznego fi-
nału WOŚP Burmistrz Ra-
koniewic, Gerard Tomiak, 
kibicował młodym piłkarzom 
podczas turnieju, który tego 
dnia odbył się w Grodziskiej 
Hali Sportowej. W rozgryw-
kach udział wzięło 8 drużyn, 

m.in. z Grodziska Wlkp., Opa-
lenicy, Buku, Nowego Tomy-
śla. Chłopcy reprezentujący 
gminę Rakoniewice okazali 
się tym razem bezkonkuren-
cyjni. Drużyna „Orła” Rosta-
rzewo triumfowała w turnie-
ju i zajęła I miejsce, a „Sokoł” 
z Rakoniewic stanęły na trze-
cim stopniu podium. Gra-
tulujemy piłkarzom oraz 
trenerom - p. Tymoteuszowi 
Konopce z Rostarzewa i Ma-
ciejowi Świtale z Rakoniewic.

Wszystkim organizatorom, 
mieszkańcom, darczyńcom 
serdecznie dziękujemy za 
poświęcony czas i obecność 
w tak ważnym dniu.

Wszystkie zdjęcia załą-
czone w artykule zostały 
udostepnione dzięki uprzej-
mości: Rakoniewickiego 
Ośrodka Kultury, Zespołu 
Przedszkolno- Szkolnego 
w Rostarzewie, Pani Ewie 
Prządce, Hali Sportowo- Wi-
dowiskowej oraz Panu Bur-
mistrzowi Gerardowi Tomia-
kowi.

Gmina Rakoniewice przy-
stąpiła do Programu „Gmina 
Przyjazna Seniorom”. Inau-
guracja tego wydarzenia po-
łączona z Koncertem Pana 
Andrzeja Rybińskiego odby-
ła się 19 stycznia 2024 roku. 
Podczas spotkania nastąpiło 
wręczenie Certyfikatu „Gmi-
ny Przyjaznej Seniorom” 
Panu Burmistrzowi Gerar-
dowi Tomiakowi. Zaprezen-
towano także lokalne firmy, 
które stały się Partnerami 
Programu i respektują Ogól-
nopolska Kartę Seniora. Na-
leżą do nich:

a Rakoniewicki Ośrodek 
Kultury,

a Hala Widowiskowo – 
Sportowa,

a Delikatesy „Jedynka”,
a Restauracja MDS Wieli-

chowo,
a Pizzeria Caffita,

a Restauracja Smaczny Za-
kątek,

a Restauracja Zielony Pa-
łacyk,

a Sklep spożywczy Lemań-
ski LONGIN.

Seniorzy otrzymali Głos 
Seniora oraz wnioski o otrzy-
manie Karty uprawniającej 
do rabatów i promocji – ob-
sługa formalna (przyjmowa-
nie wniosków i wydawanie 
Kart Seniora) jest realizowa-
na w Ośrodku Pomocy Spo-
łecznej w Rakoniewicach pod 
nadzorem pani dyrektor Da-
nuty Marciniak. 

Piątkowe popołudnie umi-
liły utwory Pana Andrzeja 
Rybińskiego takie jak: Nie li-
czę godzin i lat, Za każdą Cenę 
czy też Pocieszanka. Serdecz-
nie dziękujemy wszystkim za 
tak liczny udział!

W wydarzeniu wzięli 

udział również nasi goście: 
z Gminy Kościelisko – Wójt 
Gminy Pan Roman Krupa 
oraz Pani Halina Olejniczak 
a także Prezes Stowarzy-
szenia MANKO Łukasz Sal-
warowski.   Po piątkowym 
wieczorze spędzonym na 
koncercie, sobotni poranek 
rozpoczęli od zwiedzania 
naszych gminnych zabyt-
ków. Zastępca Burmistrza 
Pan Arkadiusz Pawłowski 
zaprezentował Ratusz w Ro-
starzewie i oprowadził po Pa-
łacu Czarneckich - Urzędzie 
Miejskim w Rakoniewicach.  
Goście mieli okazję zwiedzić 
także Rakoniewicki Ośrodek 
Kultury z którym zapoznała 
delegacje Pani Dyrektor Gize-
la Ziółkowska oraz Muzeum 
Pożarnictwa w Rakoniewi-
cach pod przewodnictwem 
Naczelnika Huberta Kolera.  

32. Finał WOŚP w Rakoniewicach!

Gmina Rakoniewice Przyjazna Seniorom

We wtorek, 6 lutego, w „Go-
ścińcu u Michała” w Drzyma-
łowie, odbyło się spotkanie 
przedstawicieli Gminy Rako-
niewice z sołtysami naszych 
wsi. Z Gminy udział wzięli: 
Burmistrz Rakoniewic dr 
Gerard Tomiak, Zastępca 
Burmistrza Arkadiusz Paw-
łowski, Sekretarz Gminy Ja-
rosław Marciniak, Inspektor 
ds. Obsługi Rady Magdalena 
Chojnacka oraz Inspektor 
ds. Gospodarki Komunalnej, 
Mieszkaniowej i Dróg Marek 
Wieczorek. Uroczystość ta 
miała na celu podsumowanie 
VIII kadencji Rady Miejskiej 
Gminy Rakoniewice oraz  ob-
chody Dnia Sołtysa.

Włodarze wsi przybyli 
licznie na spotkanie, chociaż 

niestety nie wszyscy mogli 
być z nami w tak ważnym 
dniu.

Na początku Burmistrz, 
Gerard Tomiak,  przywitał 
zebranych gości i wygłosił 
krótką przemowę. Podkreślił 
w niej jak ważną rolę dla spo-
łeczności lokalnej pełnią soł-
tysi. To oni są najbliżej waż-
nych dla mieszkańców spraw, 
znają ich potrzeby, priorytety 
i możliwości. Jednocześnie 
pełnienie tej funkcji jest obo-
wiązkiem i wiąże się z wielką 
odpowiedzialnością. Podzię-
kował za dotychczasową 
współpracę i życzył wszyst-
kim dalszych sukcesów za-
równo w życiu osobistym, jak 
i zawodowym.

Po poczęstunku Burmistrz 

wręczył podziękowania oraz 
kwiaty.

W trakcie spotkania sołty-
si mogli porozmawiać o bie-
żących sprawach, wymienić 
się doświadczeniami, a tak-
że swoimi planami na przy-
szłość.

Popołudnie przebiegło 
w bardzo miłej atmosferze, 
a życzliwości i wyrazów sym-
patii nie było końca.

Już za niecałe trzy tygodnie 
rozpoczynają się spotkania 
sołeckie i będzie to kolejna 
okazja do wymiany poglą-
dów, rozmowy oraz snucia 
wspólnych planów. Przepro-
wadzone zostaną wybory 
Rad Sołeckich i Sołtysów na 
nową kadencję.

Martyna Surma

spotkanie z sołtysami gminy 
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24 stycznia 2024 roku stał 
się dniem pamięci i hołdu 
dla ofiar totalitaryzmu, gdy 
w Łomnicy, pod Zbąszyniem, 
został uroczyście odsłonię-
ty odrestaurowany obelisk 
upamiętniający 17 zamor-
dowanych więźniów obozu 
z Żabikowa. To wzruszające 
wydarzenie było owocem 
wspólnych wysiłków Sto-
warzyszenia Patriotycznego 
Zbąszyń oraz zaangażowa-
nia Burmistrza Zbąszynia 
przy udziale Fundacji ORLEN 
oraz Instytutu Pamięci Naro-
dowej.

Historia tych tragicznych 
wydarzeń sięga czasów II 
wojny światowej, kiedy to 
Żabikowo było miejscem 
represji, cierpienia i śmierci 
dla wielu niewinnych lu-
dzi. Obozy koncentracyjne 
pozostawiły głęboki ślad 
w historii, a obelisk, który 
stoi ku pamięci, przypomi-
na o cierpieniach i stratach 
poniesionych przez społecz-
ność.

Tragiczne wydarzenia 
miały miejsce w 1945 roku 
podczas likwidacji i ewaku-
acji obozu karno-śledczego 
w Żabikowie. Jeńców obozu 
pracy przymusowej w Żabi-
kowie postanowiono pieszo 
wysłać do obozu w Sachsen-

hausen położonego na pół-
noc od Berlina.

„Marsz Śmierci” miał miej-
sce w styczniu 1945 roku, 
trasa przemarszu jeńców 
przebiegała między innymi 
przez gminę Zbąszyń. W cza-

sie marszu, na trasie która 
liczyła około 330 kilometrów, 
kolumna więźniów zatrzy-
mała się na nocleg w Łomnicy 
z 23 na 24 stycznia. Spod na-
zistowskiej straży udało się 
uciec kobiecie, która mimo 

pomocy mieszkańców zmar-
ła z wycieńczenia. W czasie 
dalszej drogi w odległości 
3 kilometrów od Łomni-
cy strażnicy rozstrzelali 18 
więźniów, jednemu z nich 
dane było przeżyć i wrócić 
do wioski – niestety w wyni-
ku poniesionych ran zmarł. 
Mieszkańcy pochowali ciało 
nieznanej kobiety i mężczy-
zny na cmentarzu parafial-
nym.

Inicjatywa odnowienia 
obelisku narodziła się w ser-
cach członków Stowarzysze-
nia Patriotycznego Zbąszyń, 
których misją jest pielęgno-
wanie pamięci historycznej 
oraz przekazywanie jej przy-
szłym pokoleniom. Długie 
starania i zbieranie funduszy 

wreszcie przyniosły efek-
ty, a obelisk został poddany 
kompleksowej renowacji, 
przywracając mu dawny 
blask i godność.

W uroczystości odsłonię-
cia wzięli udział przedsta-
wiciele społeczności lokal-
nej, przedstawiciele władz, 
a także liczni mieszkańcy 
Łomnicy, Zbąszynia i okolic. 
Ceremonia rozpoczęła się 
mszą świętą w kościele pw. 
św. Wawrzyńca w Łomnicy, 
następnie uczestnicy uro-
czystości udali się do miejsca 
kaźni jeńców z Żabikowa. 
Chwilą zadumy i skupienia 
uczestnicy wspólnie odda-
li hołd ofiarom, a następnie 
przeszli do słów wspomnień 
i refleksji.

Burmistrz Zbąszynia, któ-
ry aktywnie wspierał projekt 
odrestaurowania obelisku, 
wygłosił wzruszające prze-
mówienie podkreślające zna-
czenie pamięci historycznej 
oraz jedności społeczności 
w trosce o dziedzictwo prze-
szłości. Wyraził również 
wdzięczność wobec Stowa-
rzyszenia Patriotycznego 
Zbąszyń za ich nieustanne 
zaangażowanie.

Odsłonięcie odrestauro-
wanego obelisku w Łomnicy 
to nie tylko akt symboliczny, 
ale również wyraz zobowią-
zania społeczności do prze-
kazywania historii kolejnym 
pokoleniom. To także mani-
festacja siły wspólnoty, która 
potrafi jednoczyć się w imię 
pamięci i wartości, które 
trzeba pielęgnować dla dobra 
wspólnego.

Tego dnia, społeczność 
Gminy Zbąszyń jednoczyła 
się w geście pamięci i szacun-
ku, ukazując, że historia ma 
moc kształtować teraźniej-
szość i kierować naszą przy-
szłość. Odsłonięcie obelisku 
stanowiło wyjątkową okazję 
do zjednoczenia ludzi w du-
chu pamięci, prawdy i posza-
nowania dla tych, którzy 
zapłacili najwyższą cenę za 
wolność.

Odsłonięcie Odrestaurowanego Obelisku Pamięci 17 Zamordowanych Więźniów 
Obozu z Żabikowa w Łomnicy

Jedyny koncert w Polsce 
i premierę „Black Lives- From 
Generation to Generation” 
zapowiada - 14 kwietnia 
w poznańskiej Auli UAM - 
prestiżowa Era Jazzu. To kon-
cert na miarę Art Ensemble of 
Chicago i George’a Clintona 
oraz kultowych premier „new 
black musie”. Tym razem 
artystów z USA, Karaibów 
i Afryki łączy idea Black Li-
ves Matter: poprzez muzykę 
walczą z systemowym rasi-
zmem na świecie. Ich sztuka 
czerpie z tradycji AACM, new 
black musie, wpływów afry-
kańskich, ale zawiera w so-
bie także nip-hop, jazz, funk, 
rock, fusion, rap, nu-jazz, 
soul, blues, karaibski jazz, 
poetry. Jak pisze prestiżo-
wy magazyn Gilda „muzyka 
przemawia tutaj wraz z suge-
stywnymi tekstami tak samo, 
jak niegdyś w projektach Gili 
Scotta Herona, Arche Shep-
pa, The Last Poets czy w li-
teraturze Jamesa Baldwina”. 
Projekt Black Lives skupia 
kilkudziesięciu muzyków, 
z których każdy jest ciekawą 
osobowością mającą za sobą 
współpracę z kultowymi ar-
tystami, takimi jak D’Angelo, 
Fela Kuti, Meshell Ndegeocel-
lo, Salif Keita, Marcus Miller, 
Roy Hargrove, Erykah Badu, 
Steve Coleman, Joe Zawinul 
The Headhunters, Wayne 
Shorter czy Esperanza Spal-
ding. Formacja Black Lives 
zrealizowała sztandarowy 

album „From Generation To 
Generation”, który stał się 
sensacją w minionym sezo-
nie a zespół Black Lives uzna-
no za jazzową grupę roku 
{Deutsches Jazz Preis - Band 
ofthe Year International). 

W projekcie „Black Lives-
-From Generation to Gene-
ration” udział bierze ponad 
60 artystów, w wersji kon-
certowej kilkunastu. Na je-
dynym, premierowym kon-
cercie w Polsce Black Lives 
zagrają: saksofonista Jacqu-
es Schwarz-Bart, gitarzyści 
i wokaliści: David Gilmore, 
Jean-Paul Bourelly i Adam 
Falcon, pianista Federico 
Gonzalez Pena, basista Reg-
gie Washington, perkusiści: 
Gene Lakę i Marque Gilmo-
re, wokalistki: Tutu Puoane 
i Christie Dashiell, raper 
Sharrif Simmons oraz DJ 
Grazzhoppa. 

„Muzyka to wolność, jest 
ważna i nas jednoczy - de-

klarują muzycy Black Lives 
- Pomaga nam radzić sobie 
ze strachem i złością oraz 
przynosi radość. Muzyka 
była istotną częścią ruchu na 
rzecz praw obywatelskich. 
Na wiecach, w chwilach zwy-
cięstwa, a nawet w więzieniu 
przywódcy i uczestnicy praw 
obywatelskich zwracali się 
ku muzyce, aby podnieść 
swoje morale i jednoczyć lu-
dzi. Czarni artyści od setek 
lat odgrywają zasadniczą rolę 
w kształtowaniu amerykań-
skiej muzyki oraz w walce 
z nierównością i rasizmem. 
Dziś nadal słuchamy Niny Si-
mone, Man/ina Gaye, Archie 
Sheppa, Boba Marleya, Odet-
ty Holmes, Charlesa Min-
gusa, Sama Cooke. Arethy 
Franklin, Curtisa Mayfielda, 
Johna Coltrane’a, Sonny’e-
go Rollinsa, Abbey Lincoln, 
Maxa Roacha, Myriam Make-
ba, Jamesa Browna, Mahalia 
Jackson, John Lee Hooker. 

Niestety ich piosenki są nadal 
aktualne”.

„Black Lives wskazują 
istnienie wielu, artystycz-
nych sposobów na postrze-
ganie „czarnej” egzystencji 
w skomplikowanym świecie 
- wyjaśnia ideę Dionizy Piąt-
kowski, szef Ery Jazzu - To 
także projekt manifestujący 
wzajemną łączność Czarnych 
w dzisiejszym świecie. Od-
ważne oświadczenie z 1963 
roku: „Powiedz to głośno, 
jestem czarny i jestem dum-
ny” i funkowy hymn Jamesa 
Browna przeciwko rasizmo-
wi był wtedy dla wielu pro-
wokacją przez zaledwie kil-
ka miesięcy po morderstwie 
Martina Luthera Kinga. Mu-
zyka stała się istotną częścią 
amerykańskiego ruchu na 
rzecz praw obywatelskich. 
Pół wieku później pojawił się 
nowy globalny ruch pod ha-
słem „Black Lives Matter”. Po 
morderstwie George’a Floyda 

w 2020 roku protesty prze-
ciwko przemocy wobec osób 
kolorowych nabrały nowej 
dynamiki. Niemal codziennie 
słyszymy o nowych przestęp-
stwach i dyskryminacji: czy 
to na poziomie państwowo-
-prawnym, społeczno-struk-
turalnym, w sporcie, zawo-
dowo - czy nawet w sztuce 
i kulturze. I muzyka zawsze 
była istotną częścią protestu, 
jednoczyła, zapewniała mu-
zyczny hymn”

„Black Lives - From Ge-
neration to Generation” to 
kolektyw artystów, którzy 
poprzez muzykę nieustannie 
walczą o równość i sprawie-
dliwość społeczną. Wszel-
kie prawa i zyski z albumu 
trafiają do utalentowanych 
artystów. Producentka Ste-
fany Calembert zjednoczy-
ła artystów, udoskonalając 
koncepcję w rozwijającą się 
opowieść społeczności. Po-
stacie, wykonawcy i style 
koncertów i nagrań Black Li-
ves splatają się z sobą w uzu-
pełniające dźwięki i przekazy. 
Zaakcentowano ekspresjoni-
styczne i duchowe kontury, 
podkreślając, jak w Black Li-
ves zgromadziła się tradycja 
Great Black Musie, kulturowo 
łączącą siłę afrykańskiej dia-
spory. To rodowód Czarnej 
Muzyki, korzenie i ścieżki 
muzyki, nazywanej jazzem. 
„Chcemy mówić jako kolek-
tyw jednym mocnym głosem 
- deklaruje producentka Black 

Lives -Nigdy nie poddawajmy 
aię w walce z rasizmem, zjed-
noczmy się i walczmy naszą 
muzyką i głosami oraz doda-
wajmy siły i odwagi wszyst-
kim, którzy cierpią i muszą 
żyć w nierównych struktu-
rach. Jednoczmy się koncer-
tach, festiwalach, kongresach 
i bądźmy razem”.

„Ich trzeba zobaczyć- re-
komenduje zespół amery-
kański krytyk Jeff Tamarkin 
z Jazz Times - To spotkanie, 
przekraczające wiek, grani-
ce i podgatunki. Bogactwo 
talentów zgromadzone na 
płycie i estradzie przypomi-
na współczesny międzyna-
rodowy panteon wszelkiego 
rodzaju improwizatorów”. 
A recenzent londyńskiego 
koncertu pisze z entuzja-
zmem: „Na scenie jest ich 
tuzin, ale kolektyw wystę-
puje w różnych formatach: 
jazz, jazz-rock, funk, soul, 
fusion blues, hip hop... to po-
tężna maszyna jazz-maszy-
na, ze znanymi muzykami. 
Ten koncert powinien przy-
kuć słuchania, ale wyzwala 
przecież niepohamowaną 
potrzebę wstania i zabawy 
z muzykami, którzy całko-
wicie poddają się rytmowi 
oraz emocjom. Black Lives 
wywołują uśmiech na twojej 
twarzy, entuzjazm i zachwyt 
a nawet kilka łez wzrusze-
nia”.

Tekst: Dionizy Piątkowski
Zdj.: Era Jazzu

sensacyjny koncert wiosennej ery jazzu
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1 lutego na terenie oczysz-
czalni prowadzonej przez 
Przemęckie Przedsiębiorstwo 
Komunalne Sp. z o.o., miało 
miejsce uroczyste otwarcie 
nowo wybudowanej wiaty 
garażowej. Ta znacząca inwe-
stycja nie tylko powiększyła 
powierzchnię magazynową 
przedsiębiorstwa, ale rów-
nież zapewniła optymalne 
warunki dla przechowywania 
sprzętu niezbędnego do reali-
zacji zadań na terenie gminy 
Przemęt.

W oficjalnym otwarciu 
wzięli udział: Wicemarszałek 
Województwa Wielkopolskie-
go, Krzysztof Grabowski, Wójt 
Gminy Przemęt, Janusz Frąc-
kowiak, Prezes Przemęckie-
go Przedsiębiorstwa Komu-
nalnego, Józef Kwaśniewicz, 
członkowie Rady Nadzorczej 
PPK oraz pracownicy przed-
siębiorstwa.

Realizacja projektu, która 
kosztowała 253 652,52 zł. zo-
stała w pełni sfinansowana ze 
środków budżetu gminy. Za 
wykonanie zadania odpowia-

dało Przedsiębiorstwo Pro-
jektowo-Budowlane Ekolbud, 
zapewniając wysoką jakość 
i trwałość nowo powstałego 
obiektu. Nie można również 
zapomnieć o pracownikach 
Przemęckiego Przedsiębior-
stwa Komunalnego Sp. z o.o., 
którzy zajęli się zagospodaro-
waniem terenu wokół nowej 
infrastruktury, w tym jego 
utwardzeniem. Dzięki ich 

ciężkiej pracy możliwe było 
szybkie i skuteczne wprowa-
dzenie nowej wiaty do użytku.

Dzięki tej inwestycji moż-
liwe będzie nie tylko lepsze 
zabezpieczenie maszyn przed 
warunkami atmosferyczny-
mi, ale również zwiększenie 
efektywności pracy pracow-
ników, którzy na co dzień 
dbają o czystość i porządek 
w naszej gminie.

Nowa wiata garażowa już otwarta

5 lutego 2024 roku, Gmina 
Przemęt wzięła kolejny krok 
w kierunku poprawy infra-
struktury i bezpieczeństwa 
swoich mieszkańców. W sie-
dzibie Urzędu Gminy Prze-
męt, oficjalnie rozpoczęto 
projekt budowy linii kablowej 
niskiego napięcia (nn) 0,4kV. 
Inwestycja ta obejmuje insta-
lację oświetlenia ulicznego 
wraz z niezbędną infrastruk-
turą towarzyszącą na terenie 
miejscowości Wieleń.

Projekt zakłada instalację 
33 słupów oświetleniowych 
wraz z oprawami typu LED 
na obszarze ewidencyjnym 
Kaszczoru, obejmującego 
działki nr 928/34, 928/26, 
929/13, 930/14, 929/9, 931/1 
(Wieleń, ul. Brzoskwiniowa, 

ul. Północna, ul. Zachodnia, 
ul. Środkowa, ul. Południo-
wa). Całkowity koszt inwe-
stycji to 237 510,40 zł.

Umowę, będącą funda-
mentem przyszłych działań, 
podpisali: ze strony Gminy 

Przemęt, Wójt Janusz Frąc-
kowiak przy kontrasygnacie 
Skarbnika Gminy Bożeny 
Ćwiklińskiej oraz Dariusz 
Tokarz, Prezes Zarządu firmy 
EL-MAR.

Zakończenie prac zapla-
nowano na sierpień 2024 
roku, co oznacza, że miesz-
kańcy będą mogli cieszyć 
się nowym oświetleniem już 
w nadchodzących miesią-
cach. Inwestycja finansowa-
na jest w całości ze środków 
własnych budżetu Gminy 
Przemęt.

Inwestycja podniesie stan-
dard życia mieszkańców 
Wielenia oraz przyczyni się 
do poprawy bezpieczeństwa, 
zarówno pieszych, jak i kie-
rowców.

W Mochach odbyły się uro-
czystości upamiętniające 
105. rocznicę Powstania 
Wielkopolskiego. Dzień pe-
łen refleksji i świętowania 
rozpoczął się Mszą Świętą w 
kościele pod wezwaniem św. 
Maksymiliana Kolbego, ce-
lebrowaną w obecności Woj-
ska Polskiego z 5 Lubuskiego 
Pułku Artylerii w Sulechowie 
oraz Młodzieżowej Orkiestry 
Dętej GCKiB w Przemęcie. 
Uczestnicy zgromadzili się, 
by wspólnie oddać hołd boha-
terom, którzy walczyli o wol-
ność naszej ojczyzny. W uro-
czystości wzięli udział m.in.: 
Senator Jan Filip Libicki, 
Wójt gminy Przemęt Janusz 
Frąckowiak, Przewodnicząca 
Rady gminy Przemęt Elżbie-
ta Wita, Wójt gminy Siedlec 
Jacek Kolesiński, Radni Rady 
gminy Przemęt, Dyrektor 
szkoły im. Jana Pawła II w 
Mochach Małgorzata Zieliń-
ska, Dyrektor Przedszkola w 
Mochach  Barbara Matysiak, 
Sołtys z Radą Sołecką wsi 
Mochy, regionalista Antoni 
Fornalski, przedstawiciele 
Koła Łowieckiego „Dzik” oraz  
zaproszone stowarzyszenia, 
organizacje a przede wszyst-
kim rodziny powstańców.

Po nabożeństwie, uczest-
nicy uroczystości przema-
szerowali pod pomnik Po-
wstańców Wielkopolskich 
w Mochach, gdzie miało 
miejsce odsłonięcie tablicy 
pamiątkowej. Na tablicy „do-
pisano nazwiska” powstań-
ców, którzy przyczynili się 
do odzyskania niepodległo-

ści, a także odsłonięto orła 
powstańczego, którego pro-
jektantem był Pan Wiesław 
Matysik, a wykonawcą Pan 
Michał Lehmann.

Wieczór przyniósł kolejny 
punkt programu – koncert 
„Żeby pamiętał świat…i pa-
miętali ludzie”, w którym wy-
stąpili uczniowie Szkoły Pod-
stawowej im. Jana Pawła II 
oraz najmłodsi z Przedszkola 
Samorządowego z Oddziałem 
Integracyjnym w Mochach. 
Przez muzykę i słowo, mło-
dzi mieszkańcy Moch przy-
pomnieli o ważnych kartach 
naszej historii.

Zwieńczeniem dnia był 
wspólny poczęstunek – bi-

gos przygotowany przez Koło 
Gospodyń Wiejskich, któ-
ry zgromadził uczestników 
uroczystości przy wspólnym 
stole. Był to czas na rozmowy, 
dzielenie się opowieściami i 
umacnianie więzi między po-
koleniami.

Wydarzenie odbyło się 
pod honorowym patrona-
tem Wójta Gminy Przemęt. 
Organizatorem uroczystości 
była Rada Sołecka wsi Mo-
chy oraz Szkoła Podstawowa 
im. Jana Pawła II w Mochach, 
przy wsparciu współorgani-
zatorów: KGW Mochy, Klubu 
Sportowego Rywal Klon Mo-
chy, Przedszkola w Mochach 
oraz OSP Mochy.

podpisano umowę na nową linie 
oświetlenia ulicznego

Uroczystości rocznicowe powstania 
wielkopolskiego

28 stycznia w Osłoninie od-
był się turniej kopa sportowe-
go, który zgromadził licznych 
miłośników tej dyscypliny. 
Wydarzenie to miało szcze-
gólny charakter, ponieważ 
było poświęcone pamięci 
Henryka Grotowskiego, byłe-
go prezesa lokalnego stowa-
rzyszenia emerytów, renci-
stów i inwalidów.

Sala wiejska w Osłoni-
nie wypełniła się po brzegi, 
a atmosfera gorąca od emocji 
towarzyszących rywaliza-
cji była wyczuwalna już od 
progu. Rozpoczęcie turnieju 
miało uroczysty charakter – 
otworzył go sam Wójt gminy 
wraz z panią Heleną Grotow-
ską, wdową po panu Henryku 
Grotowskim, którego postać 
była tego dnia wspomina-
na z ogromnym szacunkiem 
i ciepłem.

Henryk Grotowski był nie 
tylko prezesem stowarzysze-
nia, ale i aktywnym członkiem 
społeczności, znany z pasji do 
kart i sportu, jak również z za-
angażowania w życie społecz-
ne naszej gminy. Jego wkład 
w działalność stowarzyszenia 
był nieoceniony, a jego odej-
ście stanowi ogromną stratę 

dla lokalnej społeczności.
Organizatorzy turnieju, 

Stowarzyszenie Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów Koło 
w Osłoninie oraz Stowa-
rzyszenie Kopa Sportowego 
„Kontra” w Kluczewie, za-
dbali o to, by całe wydarzenie 
przebiegło sprawnie i w miłej 
atmosferze.

grali ku czci prezesa

Mieszkańcy gminy Przemęt 
mieli wyjątkową okazję być 
częścią jednego z najważ-
niejszych wydarzeń w branży 
rolniczej w Polsce – 10. Jubi-
leuszowej Edycji Targów Po-
lagra Premiery, która odbyła 
się w dniach 19-21 stycznia 
2024 roku na terenie Mię-
dzynarodowych Targów Po-
znańskich.

W imprezie, która co dwa 
lata prezentuje światowe 
nowości w dziedzinie Agro, 
wzięło udział 8 autokarów 
pełnych entuzjastów rolnic-
twa z naszej gminy. To nie 
tylko dowód na rosnące zain-
teresowanie nowoczesnymi 
rozwiązaniami w rolnictwie, 
ale także okazja do wymiany 
doświadczeń i zdobywania 
nowej wiedzy.

Targi Polagra Premiery są 
znane z prezentowania naj-
nowszych trendów i innowa-
cji w rolnictwie. Wystawcy 
z Polski i całego świata pre-
zentowali swoje najnowsze 
produkty i usługi, wskazu-
jąc kierunki rozwoju branży 
na nadchodzące lata. Dzię-
ki temu mieszkańcy gminy 
Przemęt mogli bezpośrednio 
zapoznać się z najnowszymi 
osiągnięciami i technologia-
mi, co z pewnością przyczyni 

się do dalszego rozwoju lo-
kalnego rolnictwa.

Jednym z głównych punk-
tów programu był 2-dnio-
wy Polski Kongres Rolniczy, 
który zgromadził liczne oso-
bistości ze świata biznesu, 
praktyków oraz naukowców. 
Dyskusje dotyczyły takich 
tematów jak maszyny dla no-
wej Wspólnej Polityki Rolnej, 
rolnictwo precyzyjne, finan-
sowanie inwestycji, zarzą-
dzanie ryzykiem, tanie źró-
dła energii dla gospodarstw 
oraz współczesna polityka 
rolna.

Znaczącym punktem pro-
gramu było również Forum 
Rzepakowe, które dostarczy-
ło uczestnikom cennych in-

formacji na temat produkcji 
oraz ekoschematów.

Wzbogaceniem Targów 
były także specjalne wyda-
rzenia tematyczne, takie jak 
Forum Pojazdów Autono-
micznych, Dzień Biogazu, czy 
Dzień Biomasy. Każdy z tych 
paneli dyskusyjnych ofero-
wał możliwość bezpośred-
niego kontaktu z ekspertami 
i praktykami, którzy odpo-
wiadali na indywidualne py-
tania uczestników.

Wizyta mieszkańców gmi-
ny Przemęt na Targach Po-
lagra Premiery to nie tylko 
okazja do zdobycia wiedzy, 
ale również szansa na nawią-
zanie nowych kontaktów biz-
nesowych.

Mieszkańcy na jubileuszowej edycji Polagra Premiery
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Dyskusje na temat pozio-
mu i sposobów nauczania 
w naszym kraju trwają od 
lat, a rezultaty? Bywa z tym 
różnie. Jedno jest pewne, 
szkolnictwo na pewno źle 
znosi wszelkiego rodzaju re-
wolucje. Natomiast o jego po-
ziomie powinni przesądzać 
jedynie ludzie odpowiedzial-
ni. Ludzie o wszechstronnym 
spojrzeniu na szkolnictwo.

Ludzie, którym leży na ser-
cu poziom wiedzy uczniów 
kończących edukację.

Dzisiaj słowo patriotyzm, 
co niewątpliwie jest wręcz 
tragedią naszego kraju, koja-
rzy się jedynie z politycznymi 
przepychankami. Łagodnego 
słowa – przepychanki, uży-
łem świadomie bo wulgary-
zmy są mi obce, a ich ekspo-
nowanie świadczy jedynie 
o poziome „debaty” w Polsce.

Ale to temat na zupełnie 
inny felieton.

Wracając do edukacji i pa-
triotyzmu, warto ze szczegól-
ną uwagą przyglądać się tym, 
moim zdanie nielicznym ini-
cjatywom, jakie się u nas po-
jawiają. Niewątpliwie z jedną  
z nich mieliśmy do czynienia 
w ostatnich tygodniach, a to 
za sprawą „Pociągu Zwycię-
stwa”. Oczywiście mowa 
o trwających nadal obcho-
dach 105 rocznicy Powstania 
Wielkopolskiego.

O tym pociągu informo-

waliśmy już Państwa w po-
przednich numerach naszej 
gazety, kiedy po raz pierwszy 
w połowie grudnia z inicja-
tywy Kolei Wielkopolskich 
i Muzeum Powstania Wielko-
polskiego na Dworcu Letnim 
w Poznaniu pojawił się Po-
ciąg Powstańczy.

W początkach lutego ten 
wspaniale oklejony skład 
posłużył jako sala lekcyjna. 
W dodatku jeżdżąca sala lek-
cyjna.

Tym razem znów peron 
Dworca Letniego w Poznaniu 
był początkiem tego histo-
rycznego kursu, a pasaże-
rami byli uczniowie wielko-
polskich szkół. Na pokładzie 
pociągu znaleźli się nie tylko 
nauczyciele, ale także ubra-
ni w powstańcze mundury 
członkowie grup rekonstruk-
cyjnych.

Realizując ten pionierski 
program pociąg edukacyj-
ny pojawił się między inny-
mi w Obornikach, Lesznie, 
Ostrowie Wlkp. Gnieźnie, czy 
Wrześni.

Myślę, że takie lekcje histo-
rii, lekcje patriotyzmu przy-
padły młodym uczniom do 
gustu, a przekazywane wia-
domości zostały znakomicie 
utrwalone.

Oby nie była to jedyna taka 
inicjatywa.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.:  Hieronim Dymalski

Pociąg Zwycięstwa 
– czyli o historii na żywo

Kiedy zaczniemy analizować 
główne filary naszej gospo-
darki to w gronie tych naj-
ważniejszych na pewno znaj-
dzie się budownictwo. Bo to 
przecież nie tylko materiały 
do stawiania nowych domów 
i ludzie przy tych pracach za-
trudnieni. To ogromna ilość 
zarówno produktów wyj-
ściowych jak i tych bardziej 
przetworzonych, ale gdybym 
miał je po kolei wymieniać, 
to zajęłoby to zapewne więcej 
miejsca niż cały ten tekst. Ale 
pamiętajmy, że szeroko rozu-
miane budownictwo to rów-
nież dość wrażliwa na wiele 
czynników, struktura.  

Stąd niepokoje w innych 
dziedzinach bezpośrednio 
przekładają się na stan bu-
downictwa. Ot choćby rynek 
finansowy, stabilność kre-
dytów, wysokość zarobków 
społeczeństwa i stąd wyni-
kająca zdolność kredytowa 
obywateli. Przy okazji w mia-
rę stabilna sytuacja na rynku 
pracy i to nie tylko jej stan 
obecny, ale także perspekty-
wy. Bo to człowiek obserwu-
jąc wielkość swoich zasobów 
finansowych decyduje się, 
lub nie... na podjęcie jedne-
go z najważniejszych kro-
ków w swoim życiu, zakupu 
mieszkania. A z kolei miesz-
kanie, czy wolno stojący dom 
to dopiero początek całego 
procesu realizacji do momen-
tu tzw. gołych ścian, aż do 
stanu kiedy w takich prze-
strzeniach możemy zamiesz-
kać i tu pojawiają się setki, je-
śli nie tysiące kolejnych firm 
pracujących w przestrzeni, 
którą moglibyśmy nazwać 
szeroko rozumianym wypo-
sażeniem mieszkań. Zatem 
nie bez powodu mówi się, że 
ten sektor  to - koło zamacho-
we gospodarki. Jakże często 
używa się takiego określenia 
w stosunku do niektórych 
dziedzin gospodarki i to nie 

tylko naszym kraju. Jed-
nak w Polsce ma to pokrycie 
w faktach.

Powróćmy jednak do tego-
rocznej, trzydziestej drugiej 
już, Budmy. Zajęła wszystkie 
główne pawilony na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich. Na powierzch-
ni około 50 tys. metrów m2 
zaprezentowało się 650 wy-

stawców z 25 krajów świata.
Tegoroczne hasło wysta-

wy to - „Zielona przyszłość 
budownictwa”. Natomiast 
jednym z celów, o którym 
dyskutowano było zagadnie-
nie połączenia budownictwa 
i architektury tak by znaleźć 
równowagę pomiędzy estety-
ką i funkcjonalnością.

Jak zawsze specjalna ka-

pituła przyznała 20 Złotych 
Medali, za innowacyjność 
i wysoką jakość. A te presti-
żowe wyróżnienia są bardzo 
istotne dla nagrodzonych 
firm, są bowiem zawsze nie 
tylko ozdobą stoisk podczas 
samej imprezy, ale ich wize-
runki umieszczane potem 
w materiałach promocyjnych 
podnoszą rangę i wiarygod-
ność producentów.

Obecnie jednym z ważniej-
szych zagadnień w budow-
nictwie jest szeroko rozumia-
na termomodernizacja i nowe 
rozwiązania i technologie 
ściśle związane z tą sferą. 
A to z jednej strony w czasach 
kiedy drastycznie wzrastają 
ceny surowców energetycz-
nych, a z drugiej zupełnie nie 
wiemy jakie podwyżki cen 
energii czekają nas w drugiej 
połowie tego roku, stawia 
branżę po raz kolejny w bar-
dzo trudnej sytuacji. Warto 
żeby rządzący zdawali sobie 
sprawę z tego w jakiej sytu-
acji postawiony jest obecnie 
cały sektor budowlany! Ale to 
zagadnienie na zupełnie inną 
polemikę.  

Równolegle na Budmie od-
bywało się także Forum De-
singu i Architektury D&A.

Z kolei po raz pierwszy po-
jawiła się w czasie targów - 
Strefa Nauki i Startupów.

Jako, że Międzynarodowe 
Targi Budownictwa i Archi-
tektury Budma odbywają się 
na przełomie stycznia i lute-
go zawsze są okazją do pod-
sumowania minionego roku. 
Tak było i tym razem.

To wydarzenie targowe już 
za nami, ale jeszcze w tym 
roku czeka nas kilka imprez 
związanych z szeroko rozu-
mianą branżą budowlano - 
mieszkaniową.

Będziemy dla Państwa re-
lacjonować te imprezy.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Międzynarodowe Targi Budownictwa 
i Architektury Budma 2024

62-065 Grodzisk Wielkopolski ul. Powtańców Chocieszyńskich 26
tel. 602 495 869 tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl
e-mail: tomaszmachnicki@o2.pl

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

rolety zewnĘtrzne, szyby 
zespolone, szklarstwo

RAtY!
ceny konkUrencyjne

P.H.U. „kUba”  Ewa Paschke
wolsztyn, ul. poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
buk, ul. dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837
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W poniedziałek 05 lutego 
2024r. w murach Izby Rze-
mieślniczej w Poznaniu od-
były się kolejne, XVIII z rzę-
du Mistrzostwa w jedzeniu 
pączków na czas.

Zasady są jak co roku pro-
ste. Przed każdym, kto zgłosi 
się do zawodów stawia się 
talerz, a na nim 10 pączków, 
plus butelka z wodą mine-
ralną, ale popić można do-
piero po zjedzeniu pączków. 
A jemy, jak wspomniałem, 
na czas. To wbrew pozorom 
spore wyzwanie. Ale ci, któ-
rzy startują od wielu lat, mają 
swoje strategie. A ta najważ-
niejsza, jak mówią sami zain-
teresowani to... nie spieszyć 
się, a pączka warto odpo-
wiednio przygotować. Powi-
nien być w miarę płaski.

Te nietypowe zmagania 
mają w stolicy Wielkopolski 
mają swoją długoletnią tra-
dycję, a związane są z Tłu-
stym Czwartkiem.

Jak zawsze wypieki zosta-
ły przygotowane przez Cech 
Cukierników i Piekarzy w Po-
znaniu. Także z tego grona 
wybrano sędziów, którzy 
cały czas czuwali nad prze-
strzeganiem regulaminu.

Przy takich zmaganiach za-
wsze jest też sporo zabawy, ale 
jedno jest pewne ten konkurs 
to już nasza poznańska trady-
cja i to także bardzo ważne. 
Ale wspominając o tradycji 
warto cofnąć się w czasie aż 
do XVII w. bo to w tym okre-
sie na naszych ziemiach po-
jawiły się pączki, tyle, że ich 
charakter był zupełnie inny. 
Po pierwsze używano ciasta 
chlebowego i nie dodawano 
drożdży, stąd nie były tak 
„puchate” jak obecnie, a ra-
czej twarde. Na wsi pieczone 
w piecach chlebowych lub na 
blaszkach. Z kolei w bogat-
szych dworkach i w miastach 
w głębokim tłuszczu. Ale naj-
ważniejszą różnicą z tym co 
dzisiaj nazywamy pączkiem 

było nadzienie. Wtedy we 
wnętrzu znajdowała się...sło-
nina! i to stąd wzięła się na-
zwa „Tłusty Czwartek”. Do-
piero zdecydowanie później 
zaczęto je nadziewać czymś 
słodkim, a ta tradycja przy-
wędrowała prawdopodobnie 
z krajów arabskich.

Przy czym pamiętajmy za-
jadając się pączkami, że po-
jawiły się one już na stołach 
w Starożytnym Rzymie.

A powracając do Izby Rze-
mieślniczej i corocznego 
konkursu w jedzeniu pącz-
ków na czas, to w tym roku 
w szranki stanęło ponad 50 
uczestników.

Zwycięzcą został Maciej 
Biniak ze Swarzędza. Zjadł 
pączki w 5 min i 38 sek. to nie 

jego pierwszy udział w tym 
konkursie. Rok temu też star-
tował i był na miejscu dzie-
wiątym.

Nagrody dla zwycięzców 
ufundowało Miasto Poznań 
i dyrekcja Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich.

Cóż kolejne zmagania za 
rok. A może ktoś z państwa 
pomyśli o takim współza-
wodnictwie i w roku 2025 
pojawi się na kolejnych zawo-
dach w Izbie Rzemieślniczej 
w Poznaniu?

A tak na marginesie, nie 
warto w tym dniu liczyć kalo-
rii, w końcu Tłusty Czwartek 
to początek trwającego aż 40 
dni Wielkiego Postu!

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

mistrzowie w jedzeniu pączków

Warsztaty Terapii Zajęciowej 
złożyły wniosek o dofinanso-
wanie remontu w pomiesz-
czeniach siedziby, w której 
udział w zajęciach bierze 50 
osób z niepełnosprawnościa-
mi. Placówka działa od 24 
lat i mimo drobnych napraw 
budynek wymaga remontu 
.Dzięki otrzymanemu dofi-
nansowania z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w ra-
mach Programu” Wyrówny-
wania różnic między regio-
nami III- Obszar F, remont 
lub modernizację warsztatu 
terapii zajęciowej. Trzy ła-
zienki, w tym pomieszczenie 
gospodarcze oraz wymiana 
oświetlenia energooszczęd-
nego w pomieszczeniach 
WTZ. Remont pomieszczeń 
znacznie poprawił warunki 
i standard pracy. Uczestnicy 
wraz z opiekunami składają 
serdeczne podziękowania 

za możliwość udziału w Pro-
gramie i otrzymania dofi-
nansowania. Stowarzyszenie 
dziękuje także za współpracę 
i pomoc w czasie realizacji 
projektu Starostwie Powiatu 
Grodziskiego, Powiatowego 
Centrum Pomocy Rodzinie 
w Grodzisku oraz Urzędowi 
Gminy Rakoniewice.

Remont w WTZ przy Stowarzyszeniu Pomocy 
Dzieciom „SERCE” w Rakoniewicach

„Do szopy hej pasterze – du-
dziarze” to hasło corocznego 
kolędowania w Połajewie i 
okolicach. Uroczysta Msza 
Pasterska, która odbywa się 
w kościele pod wezwaniem 
Michała Archanioła właśnie 
w Połajewie jest nie tylko na-
bożeństwem, ale także nie-
zwykły spotkaniem dudzia-
rzy z Polski i wielu krajów 
świata. A samo kolędowanie 
trwa kilka dni, podczas któ-
rych kapele odwiedzają ko-
ścioły w okolicznych wsiach. 
Niezwykłe wydarzenie nie 
mające sobie równych w kra-
ju.

W tym roku były to już 
XXIV spotkania ludowych 
muzyków.

Tak o tym niezwykłym, cy-
klicznym wydarzeniu mówi 
współorganizator dudziar-
skich spotkań w Połajewie et-
nograf, folklorysta, muzeal-
nik, animator kultury Janusz 
Jaskulski:

- „To, że od tylu lat jesteśmy 
z kolędowaniem w Połajewie, 
to niewątpliwie zasługa Ma-
teusza Kossiora, który nama-
lował tryptyk znajdujący się 
w jednym z bocznych ołtarzy 
tutejszego kościoła pod we-
zwaniem Michała Archanio-
ła. To tryptyk który powstał 
w roku 1572, ze sceną główną 
gdzie pasterze idą do żłóbka 
i grają na dudach. Tu warto 
powołać się na wielkopolską 
tradycję dudziarską, która już 
w okresie baroku i renesansu 
była bardzo rozwinięta, stąd 
chociaż o dudziarzach w Po-
łajewie nie wspomina nawet 
Oskar Kolberg, jest jednaki 
wielce prawdopodobne, że 
porą letnią dudziarze docie-
rali w te okolice.

Ale kiedy spojrzymy na ten 
tryptyk dostrzeżemy pewien 
paradoks, a to z tego powodu, 
że przedstawiony tu muzyk 
gra nie na dudach polskich, 
a włoskich. Wynika to z tego, 
że Mateusz Kossior uczył 
się malarstwa we Włoszech 
i tam nabył pewne wzorce, 
które potem w sposób, nie-
jako mechaniczny, przeniósł 
na nasz grunt. Z kolei w tym 
czasie, kiedy tryptyk powstał 
pojawiają się pierwsze źródła 
w języku polskim mówiące o 
dudach z krzywym rogiem i o 
koźle z długim bąkiem.

Co ciekawe dudy były in-
strumentem który występo-
wał dosłownie wszędzie, od 
dworów królewskich, przez 
magnackie rezydencje, dwo-
ry szlacheckie, mieszczań-
skie salony, wiejskie karczmy, 
gościńce, aż po wesela i inne 
uroczystości. Był to instru-
ment niezwykle popularny. 
Niektórzy twierdzą, że do 
momentu kiedy pojawiła się 
moda na skrzypce był to na 
ziemiach polskich instru-
ment numer jeden. Pamię-
tajmy, że dudy są niezwykle 
uniwersalne. A dudziarz to 
trochę taki...człowiek orkie-
stra, miał burdon towarzy-
szący piszczałce melodycz-

nej, jeśli do tego śpiewał i co 
nieco zatańczył to niczego 
więcej nie było trzeba, a w 
dodatku kosztował taniej 
niż kilku muzyków. Chociaż 
dudziarz jako jedyny wiejski 
muzyk był w tamtych cza-
sach obłożony podatkiem. 
Wiemy to z zachowanych 
dokumentów z okresu króla 
Stefana Batorego, gdzie czy-
tamy, że właściciel wsi był zo-
bowiązany płacić podatek od 
karczmy, młyna i dudziarza.

Od lat staramy się,  żeby do 
Połajewa zjeżdżali dudziarze 
z różnych krajów.

W tym roku pojawili się 

goście nie tylko z Polski, ale 
także z Bułgarii, Republiki 
Czeskiej, Słowacji i Włoch.

Są też muzycy których 
możemy już nazwać przy-
jaciółmi, bo przyjeżdżają tu 
od wielu lat jak choćby cech-
najster gajdoszy słowackich 
Lubo Tatarka ze Slovenskej 
Lubczy.”

Tyle Janusz Jaskulski, czło-
wiek bez którego trudno so-
bie wyobrazić te muzyczne 
spotkania. Ale tym niezwy-
kłym kolędowaniom sprzyja 
także wspaniała atmosfera 
współpracy wójta Stanisła-
wa Pochyluka, proboszcza 
parafii ks. Henryka Muchy i 
mieszkańców nie tylko Poła-
jewa, ale także okolicznych 
miejscowości.   

Zwieńczeniem tych mu-
zycznych spotkań jest zawsze 
niedzielny, popołudniowy 
koncert w tutejszym Gmin-
nym Ośrodku Kultury.

XXIV Międzynarodowe 
Spotkania Kolędników i Du-
dziarzy za nami, a za rok ju-
bileusz, zatem do zobaczenia 
w Połajewie.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdjęcia: Damian Kalupa

XXIV Międzynarodowe Spotkania 
Kolędników i Dudziarzy - Połajewo 2024
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W piątek 2 lutego 2024 r., w 
Grodziskiej Hali Sportowej 
odbyła się uroczystość 25-le-
cia Powiatu Grodziskiego.

Uroczyste spotkanie było 
podsumowaniem działań oraz 
efektów 25-letniej pracy na 
rzecz rozwoju powiatu grodzi-
skiego, podziękowaniem za 
sumienną pracę pracowników 
Starostwa i jego jednostek or-
ganizacyjnych oraz służb po-
wiatowych.

Na zaproszenie Starosty 
Grodziskiego Mariusza Zgaiń-
skiego oraz Przewodniczące-
go Rady Powiatu Grodziskiego 
Sebastiana Skrzypczaka od-
powiedzieli: parlamentarzy-
ści, Marszałek Województwa 
Wielkopolskiego, radni Sejmi-
ku Województwa Wielkopol-
skiego, Starostowie, Burmi-
strzowie i Wójtowie, delegacje 
zagraniczne, dyrektorzy bądź 
przedstawiciele placówek, 
instytucji oraz jednostek róż-
nego szczebla, radni gminni i 
powiatowi, sołtysi, duchowni 
z grodziskich parafii, przed-
stawiciele firm i organizacji 
z terenu powiatu, szefowie 
jednostek i wydziałów oraz 
pracownicy Starostwa Powia-
towego.

Podczas uroczystości wrę-
czone zostały medale i wyróż-
nienia.

Z rąk Marszałka Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Marka 
Woźniaka, odznakę honorową 
„Za Zasługi dla Województwa 
Wielkopolskiego” odebrała 
Pani Anna Matysiak – wielo-
letnia Dyrektor Zespołu Szkół 
Technicznych im. Eugeniusza 
Kwiatkowskiego w Grodzisku 
Wielkopolskim.

Jubileusz 25-lecia był do-
skonałą okazją do wręczenia 
Medali „Zasłużony dla Powia-
tu Grodziskiego”, który został 
ustanowiony w celu szczegól-
nego uhonorowania tych osób 
i instytucji, których działania 

przyczyniają się do jego roz-
woju. Te wyjątkowe wyróżnie-
nia przyznano:

Panu Wolfgangowi Schu-
sterowi – Staroście partner-
skiego Powiatu Lahn-Dill w 
Niemczech, Pani Jadwidze Ła-

checie i Pani Annie Matysiak - 
za działania na rzecz rozwoju 
Powiatu Grodziskiego szcze-
gólnie w zakresie edukacji i 
wychowania, Pani Marii Nolce 
oraz Pani Ewie Smoczyńskiej - 
za działania na rzecz rozwoju 

Powiatu Grodziskiego.
Podczas gali wręczono 

także Nagrody Gospodarcze 
Starosty Grodziskiego Lider 
Przedsiębiorczości Powia-
tu Grodziskiego. Nagroda ta 
przeznaczona jest dla przed-

siębiorstw i przedsiębiorców z 
terenu Powiatu Grodziskiego 
w dowód uznania dla ich osią-
gnięć, za inspirowanie rozwo-
ju przedsiębiorczości na tere-
nie powiatu.

Nagrodę przyznano fir-
mom:

a Zakład Drogowo-Budow-
lany NOJAN Jan Nowak

a Zakład Piekarniczo – Cu-
kierniczy MIK - MAR Sławo-
mir Hamrol

a Przedsiębiorstwo Wielo-
branżowe „SYLKOM” Sylwe-
ster Adamczak

a Przedsiębiorstwo Han-
dlowe NAPIERAŁA AGRO-
TECHNIKA Maciej Napierała

a OBUD Michał Budzinski
Na spotkaniu podziękowa-

no również wszystkim oso-
bom tworzącym i pracującym 
na rzecz Powiatu. Wśród wy-
różnionych znaleźli się Radni 
Powiatu Grodziskiego wszyst-
kich sześciu kadencji, byli 
Starostowie, Wicestarostowie, 
Burmistrzowie i Wójtowie z 
terenu Powiatu Grodziskiego, 
obecni oraz byli pracownicy 
Starostwa, kierownicy jedno-
stek podległych. Wszystkim 
wymienionym wręczono pa-
miątkowe medale oraz upo-
minki.

Część oficjalną zakończył 
koncert w wykonaniu „Jo-
anna Dudkowska Band feat. 
Chuc Frazier”. Po koncercie 
gości zaproszono na degu-
stację okolicznościowego 
tortu i poczęstunku, przy-
gotowanego przez uczniów i 
wychowawców Zespołu Szkół 
Technicznych im. Eugeniusza 
Kwiatkowskiego w Grodzisku 
Wielkopolskim.

Uroczystość z okazji 25-lecia Powiatu Grodziskiego

informacja o wywieszeniu wykazu nieruchomości stanowiących własność powiatu 
grodziskiego, przeznaczonych do oddania w użyczenie jednostce organizacyjnej

Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami 
(t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.), Zarząd Powiatu Grodziskiego podaje do publicznej wiadomości, 
że został sporządzony wykaz nieruchomości, oznaczonych geodezyjnie jako działki 
nr 1369/6 o pow. 0,0032 ha, 1369/7 o pow. 0,0030 ha, 1369/8 o pow. 0,0030 ha, 1369/9 
o pow. 0,0032 ha, 1369/10 o pow. 0,0389 ha, 1353/5 o pow. 0,0158 ha, 1353/3 o pow. 0,0069 ha, 
położonych w Grodzisku Wlkp., przeznaczonych do oddania w użyczenie jednostce organizacyjnej.
Z wykazem tym można zapoznać się na stronie internetowej Powiatu Grodziskiego oraz na stronie 
podmiotowej Biuletynu Informacji Publicznej https://bip.pgw.pl/m,6260,wykaz-nieruchomosci-
polozonych-w-grodzisku-wlkp-przeznaczonych-do-oddania-w-uzyczenie-jednostce-orga.html
Wykaz został także wywieszony na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Grodzisku Wlkp. 
przy ul. Żwirki i Wigury 1.  

Grodzisk Wielkopolski, 30.01.2024 r.

informacja o wywieszeniu wykazu nieruchomości stanowiących własność powiatu 
grodziskiego, przeznaczonych do oddania w użyczenie jednostce organizacyjnej

Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościa-
mi (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.), Zarząd Powiatu Grodziskiego podaje do publicznej wiadomo-
ści, że został sporządzony wykaz nieruchomości, oznaczonych geodezyjnie jako działki 
nr 1367 o pow. 0,1583 ha i nr 1368/2 o pow. 0,0375 ha, położonych w Grodzisku Wlkp., przeznaczo-
nych do oddania w użyczenie jednostce organizacyjnej.
Z wykazem tym można zapoznać się na stronie internetowej Powiatu Grodziskiego oraz na stronie 
podmiotowej Biuletynu Informacji Publicznej https://bip.pgw.pl/m,6259,wykaz-nieruchomosci-
polozonych-w-grodzisku-wlkp-przeznaczonych-do-oddania-w-uzyczenie-jednostce-orga.html
Wykaz został także wywieszony na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Grodzisku Wlkp. 
przy ul. Żwirki i Wigury 1.  

Grodzisk Wielkopolski, 30.01.2024 r.
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